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I. STIRI PE SCURT 

 

Intergrare Europeană 

 Petr Kypr, Ambasadorul Cehiei la Chişinău: 

Moldova Trebuie să Reuşească să Dezvolte o Bază 

Democratică. Info-Prim Neo. 21.01.2009. 

 EUBAM şi Serviciile de Securitate ale Moldovei şi 

Ucrainei îşi Consolidează Cooperarea. Info-Prim 

Neo. 22.01.2009. 

 Comisia Europeană a Livrat Serviciului Vamal un 

Sistem de Scanare în Valoare de 1,6 mln euro. 

Info-Prim Neo. 24.01.2009. 

 Proiectul Strategiei Securităţii Naţionale a Fost 

Aprobat de Executiv. Guvern RM. 26.01.2009. 

 A Fost Aprobată Agenda de Integrare Europeană 

pentru Anul 2009. Info-Prim Neo. 27.01.2009. 

 Andrei Stratan: Moldova Speră să Încheie un 

Acord de Asociere cu UE Până la Sfârşitul Anului 

2009. NewsIn. 29.01.2008. 

 

România– Republica Moldova 

 Vizita la Chişinău a dlui Cristian Diaconescu, 

Ministrul Afacerilor Externe al României. Infotag. 

22.01.2009. 

 Traian Băsescu: Moldova Trebuie să Organizeze 

Alegeri Corecte. NewsIn. 27.01.2009. 

 Vladimir Voronin: Refuzul României de a Semna 

Tratatele Influenţează Negativ Relaţiile Bilaterale. 

NewsIn. 27.01.2009. 

 Andrei Stratan: Vizita lui Diaconescu la Chişinău 

nu a Adus Progrese în Privinţa Tratatelor. NewsIn. 

27.01.2009. 

 

Ucraina – Republica Moldova 

 Chişinăul şi Kievul Discută Problemele 

Demmarcării Segmentului Transnistrean al 

Frontierei Moldo-Ucrainene. Infotag. 21.01.2009. 

 Moldova Este Disponibilă să Cumpere Energie 

Electrică din Ucraina doar în condiţii de garanţie. 

Infotag.27.01.2009. 

 

Conflictul Transnistrean 

 Datoriile Transnistriei pentru Gaze pentru Anul 

2009 Ar Putea Creşte cu $350 mil. Infotag. 

23.01.2009. 

 Reprezentantul MAE al Rusiei Consideră că 

Deciziile în Conflictul Transnistrean Trebuie Luate 

de Chişinău şi Tiraspol. Infotag. 27.01.2009. 

 Vladimir Voronin se Va Întâlni cu Medvedev şi 

Smirnov Înainte de Expirarea Mandatului. 

NewsIn. 27.01.2009. 

 Întrevederea Ministrului Reintegrării Vasile Şova 

cu Reprezentanţii Comisiei Europene. Ministrul 

Reintegrării. 27.01.2009. 

 Întrevederea Ministrului Reintegrării Vasilii Şova 

cu Ambasadorul cu Misiuni Speciale al MAE al 

Federaţiei Ruse Valerii Nesteruşkin. Ministerul 

Reintegrării. 27.01.2009. 

 

II. OPINII, COMENTARII, INTERVIURI 

1. Kalman Mizsei, Reprezentantului Special al UE în 

Moldova: „2008 a Fost un An Greu, Dar Cetăţenii 

RM i-au Făcut Faţă”. Timpul. 14.01.2009. 

2. Criza Gazelor Este încă un Argument în Favoarea 

unei Relaţii de Parteneriat Strategic dintre 

Moldova şi Ucraina. Interviu de Andrei Popov. 

Info-Prim Neo. 12.01.2009. 

3. Vladimir Socor in dialog cu Andrei Popov despre 

Criza Gazelor si Lectiile Acesteia pentru Uniunea 

Europeana si R. Moldova. 12.01.2009. 

4. Opinii Experţii despre Vizita Ministrului Român 

de Externe Cristian Diaconescu la Chişinău. 

NewsIn. 23.01.2009. 

5. Opinii despre Optimismul Preşedintelui Vladimir 

Voronin în privinţa soluţionării conflictului 

transnistrean. Imedia. 29.01.2009. 

6. În 2008 Moldova s-a Manifestat Contradictoriu pe 

Arena Internaţională. Interviu cu Victor Chirilă, 

APE. Info-Prim Neo. 08.01.2009. 

7. În Problema Transnistreană Situaţia a Rămas cam 

Aceeaşi ca şi în Anii Precedenţi. Interviu cu Radu 

Vrabie, APE. Info-Prim Neo. 08.01.2009. 

8. Interviu cu Oazu Nantoi, Director programe IPP, 

Despre Întâlnirea Voronin-Smirnov din 24 

Decembrie 2008. Jurnaltv.md. Transcris APE. 

26.12.2008. 

 

III. SINTEZE ŞI DEZBATERI AUDIO DE 

POLITICĂ EXTERNĂ 

1. Sinteze şi Dezbateri de Politică Externă. APE. 

23.01.2009. 

2. Analistul Politic de la Bucureşti Iulian Chifu în 

Dialog cu Andrei Popov despre Criza Gazelor şi 

Lecţiile Acesteia pentru Moldova. APE. 22.01.2009. 

3. Analistul Politic de la Kiev Grigori Perepelitsa în 

Dialog cu Lina Grâu despre Criza Gazelor şi 

Consecinţele sale. 22.01.2009. APE. 

http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc=153&id

=500 

4. James Sherr în dialog cu Andrei Popov despre 

Criza Gazelor şi Lecţiile Acesteia pentru Uniunea 

Europeană şi Moldova. 22.01.2009. APE. 

5. Vizita Ministrului de Externe Român Diaconescu 

la Chişinău. Interviu cu Nicu Popescu (Consiliul 

European pentru Relaţii Externe, Londra). APE. 

22.01.2009. 

6. Conferinţa de Presă Susţinută de Ministrul 

moldovean de Externe Andrei Stratan şi Ministrul 

român de Externe Cristian Diaconescu la Chişinău. 

22.01.2009. 



 
Panorama      Nr. 01 (57)  29.01.2009 

                                                                                                                                                                            
 

                                              

 

 

2 

 
 

 

 

I. ŞTIRI PE SCURT 

 

14 ianuarie   La Bruxelles a avut loc Reuniunea Troicii Comitetului pentru Politică  

    şi Securitate UE-Moldova 

21 ianuarie    Întrevederea de lucru a Ministrului Reintegrării Vasilii Şova cu   

    Reprezentantul special al Ucrainei în procesul de negocieri privind  

    reglementarea transnistreană, dl Viktor Krîjanovskii 

21 ianuarie   La Odesa a avut loc întâlnire trilaterală între Misiunea Uniunii Europene  

    de Asistenţă la Frontiera dintre Moldova şi Ucraina (EUBAM) şi serviciile 

    de securitate din cele două ţări în cadrul căreia s-a decis formarea   

    grupurilor de lucru pentru combaterea traficului de fiinţe umane şi droguri, 

    armament şi produse de larg consum 

22 ianuarie   Vizita de lucru la Chişinău a Ministrului Afacerilor Externe al României,  

    dl Cristian Diaconescu 

26 ianuarie   Guvernul RM a aprobat Proiectul Strategiei securităţii naţionale  

27 ianuarie   A avut loc Comisia Naţională pentru Integrare Europeană în cadrul căreia  

    au fost aprobate Agenda de integrare europeană pentru anul 2009 şi  

    Priorităţile relaţiilor Uniunea Europeană – Moldova pe durata   

    Preşedinţiei Republicii Cehe a UE (ianuarie – iunie 2009) 

27 ianuarie    Întrevederea Ministrului Reintegrării Vasile Şova cu Delegaţia de Experţi 

    ai Comisiei Europene condusă de dl Remi Duflot, Referent pentru  

    Moldova, Ucraina şi Belarus în cadrul DG RELEX al CE 

27 ianuarie   Întrevederea Ministrului Reintegrării Vasilii Şova cu Ambasadorul cu  

    Misiuni Speciale al MAE al Federaţiei Ruse, dl Valerii Nesteruşkin 

 

Integrarea Europeană 

 Petr Kypr, Ambasadorul Cehiei la 

Chişinău: Moldova Trebuie să 

Reuşească să Dezvolte o Bază 

Democratică. Info-Prim Neo. 

21.01.2009. 
Moldova este un partener important pentru Uniunea 

Europeană şi, de aceea, trebuie să reuşească să 

dezvolte o bază democratică, a declarat ambasadorul 

Cehiei la Chişinău, Petr Kypr, într-o emisiune la 

postul de radio Vocea Basarabiei. Potrivit 

diplomatului ţării care exercită actualmente 

preşedinţia UE, în special este vorba de libertatea de 

exprimare, liberul acces al partidelor politice la 

mass-media, libera presei”. „Personal cred în viitorul 

democratic al R. Moldova, altfel nu aş activa în 

această ţară. Ţine numai de Moldova să atingă acest 

viitor”, a adăugat ambasadorul. Potrivit lui Petr 

Kypr, viitorului acord de parteneriat al R. Moldova 

cu UE poate fi aproape identic cu fostul acord de 

asociere al Republicii Cehe cu UE. “Asta deja 

înseamnă mult. Dacă Moldova va reuşi să facă faţă 

şi să implementeze prevederile acestui parteneriat, 

atunci UE va continua să ajute şi mai mu lt”, a 

menţionat ambasadorul.  

 

 EUBAM şi Serviciile de Securitate ale 

Moldovei şi Ucrainei îşi Consolidează 

Cooperarea. Info-Prim Neo. 22.01.2009.  
Misiunea Uniunii Europene de Asistenţă la Frontiera 

dintre Moldova şi Ucraina (EUBAM) şi serviciile de 

securitate din cele două ţări îşi consolidează 

eforturile întru combaterea crimei organizate 

transfrontaliere. La 21 ianuarie, în oraşul Odesa, 

Ucraina, a avut loc o întâlnire trilaterală la care s-a 

decis formarea grupurilor de lucru pentru 

combaterea traficului de fiinţe umane şi droguri, 

armament şi produse de larg consum, se spune într-

un comunicat difuzat de misiune. „Misiunea UE 

califică drept eficientă colaborarea dintre serviciile 

de securitate ale Moldovei şi Ucrainei realizată în 

anul 2008, ceea ce a condus la obţinerea rezultatelor 

practice, cum ar fi reţinerea, în octombrie, a unui lot 

mare de ţigări de contrabandă destinat UE”, a men 

ţionat Ferenc Banfi, şeful EUBAM, Ferenc Banfi. 



 
Panorama      Nr. 01 (57)  29.01.2009 

                                                                                                                                                                            
 

                                              

 

 

3 

Astfel, s-a prevenit pierderea a circa 5 mln euro – 

impozite în UE.  

 

 Comisia Europeană a Livrat Serviciului 

Vamal un Sistem de Scanare în Valoare 

de 1,6 mln euro. Info-Prim Neo. 

24.01.2009.  
Comisia Europeană a livrat Serviciului Vamal al R. 

Moldova un sistem european de scanare cu raze 

roentgen pentru inspecţie mobilă şi screening. 

Valoarea utilajului de 1,6 mln euro. Potrivit unui 

comunicat al Delegaţie Comisiei Europene în R. 

Moldova, asistenţa este oferită în cadrul Proiectului 

regional ”Livrarea Sistemelor de Scanare cu Raze 

Roentgen pentru Inspecţie Mobilă şi Screening, 

pentru Serviciile Vamale de Stat ale Moldovei, 

Belarusiei şi Ucrainei”.  „Sistemul de scanare cu 

raze roentgen va fi folosit pentru a identifica 

mărfurile traficate ilicit ce traversează frontiera 

Republicii Moldova”, se mai spune în comunicat.  

 

 Proiectul Strategiei Securităţii 

Naţionale a Fost Aprobat de Executiv. 

Guvern RM. 26.01.2009.  
Decizia de a aproba, de principiu, proiectul 

Strategiei a fost luată după ce documentul a fost 

publicat şi discutat cu reprezentanţi ai societăţii 

civile.  La propunerea Prim-ministrului Zinaida 

Greceanîi, proiectul Strategiei a fost aprobat de 

principiu şi înaintat spre examinare în şedinţa 

Guvernului. Ulterior, documentul va fi transmis 

pentru aprobare în Legislativ. Strategia a fost 

elaborată pe baza principiilor Concepţiei securităţii 

naţionale, aprobate de Parlament la 22 mai 2008. 

Pornind de la prevederile Concepţiei, întregul 

ansamblu de acţiuni orientate spre asigurarea 

securităţii naţionale are la bază statutul de 

neutralitate permanentă a Republicii Moldova.  

 

 A Fost Aprobată Agenda de Integrare 

Europeană pentru Anul 2009. Info-

Prim Neo. 27.01.2009.  
Comisia Naţională pentru Integrare Europeană a 

aprobat în şedinţa de marţi, 27 ianuarie, Agenda de 

integrare europeană pentru anul 2009 şi Priorităţile 

relaţiilor Uniunea Europeană – R. Moldova pe 

durata Preşedinţiei Republicii Cehe a UE (ianuarie – 

iunie 2009). Agenda se bazează pe aceleaşi şase 

domenii prioritare: asigurarea respectării drepturilor 

omului şi libertăţii mass-media; asigurarea 

independenţei justiţiei; combaterea corupţiei; 

gestionarea migraţiei şi managementul frontierei; 

îmbunătăţirea climatului investiţional; măsuri de 

eficientizare a politicilor în domeniul social. Potrivit 

ministrului afacerilor externe şi integrării eu ropene, 

Andrei Stratan, priorităţile relaţiilor RM-UE în 

timpul Preşedinţiei cehe vizează, în mod special, 

pregătirea pentru lansarea negocierilor asupra unui 

nou acord RM-UE, pregătirea pentru negocierea 

Acordului de liber schimb aprofundat şi 

comprehensiv cu UE, avansarea în dialogul cu UE în 

vederea simplificării cât mai mult a procedurilor de 

obţinere de către cetăţenii RM a vizelor. „Un subiect 

nu mai puţin important va fi liberalizarea regimului 

de vize pentru R. Moldova şi vom solicita 

autorităţilor europene ca acest compartiment să fie o 

parte componentă a următorului document politic 

RM-UE. O altă dimensiune importantă va fi 

continuarea cooperării cu Misiunea EUBAM în 

vederea consolidării managementului frontierei 

moldo-ucrainene, inclusiv pe segmentul 

transnistrean”, a menţionat Andrei Stratan. 

Preşedintele R. Moldova, Vladimir Voronin, şi-a 

exprimat speranţa că anul 2009 „va fi unul fructuos 

pe calea integrării europene”. „Se prevede ca în 

primăvară să începem negocierile cu Comisia 

Europeană privind noul acord de cooperare RM-UE. 

Noi toţi am dori ca acesta să fie unul de asociere la 

UE. Am pledat şi vom pleda ca dialogul ţării noastre 

cu UE să fie cât se poate de dinamic, de aceea cred 

că acordul de asociere ar fi unul adecvat atât 

raporturilor noastre cu UE, cât şi doleanţelor întregii 

noastre societăţi”, a declarat Voronin.  

 

 Andrei Stratan: Moldova Speră să Încheie 

un Acord de Asociere cu UE Până la 

Sfârşitul Anului 2009. NewsIn. 29.01.2008. 

Chişinăul speră ca mandatul pentru negocierea 

noului acord politic a R.Moldova cu UE, pe care îl 

doreşte ca fiind unul de asociere, să fie aprobat până 

la încheierea preşedinţiei cehe a UE, iar negocierile 

să fie finalizate până la sfârşitul anului 2009. 

Ministrul de externe Andrei Stratan a declarat că 

Guvernul moldovean urmează să stabilească în 

curând componenţa delegaţiei naţionale şi să înceapă 

instruirea negociatorilor. Mai multe state europene, a 

spus Andrei Stratan, şi-au exprimat deja 

disponibilitatea de a acorda asistenţă Republicii 

Moldova pentru instruirea acestor negociatori. 

Printre aceste state sunt Austria, cele trei ţări baltice, 

Ungaria, Suedia, Norvegia. "Discuţiile în acest sens 

continuă şi cu Bucureştiul, în luna februarie, când o 

echipă de experţi va merge în România pentru a 

discuta inclusiv despre domeniile în care Bucureştiul 

are disponibilitatea de a acorda suport în procesul de 
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integrare a Republicii Moldova în UE", a declarat 

Andrei Stratan. Ministrul moldovean de externe îşi 

bazează aşteptările optimiste în ceea ce priveşte 

semnarea noului acord politic cu UE în anul 2009 pe 

faptul că documentele anterioare semnate cu UE – 

Acordul de facilitare a vizelor şi Acordul de 

readmisie – au fost negociate pe parcursul unei 

perioade relativ scurte de timp, iar noul document 

politic cu UE ar urma să preia mai multe prevederi 

din aceste documente. "Nu văd niciun obstacol 

pentru finalizarea Acordului de Asociere dintre 

Republica Moldova şi UE în anul 2009, chiar dacă 

Ucraina este deja la al treilea an de negocieri şi nu a 

ajuns la un rezultat", a declarat Stratan.  […]  

Întrebat cum va face faţă Chişinăul negocierilor cu 

Bruxelles-ul, în condiţiile în care pregătirea echipei 

de negociatori începe cu doar câteva luni înainte de 

începerea propriu-zisă a negocierilor, Stratan a spus 

că Chişinăul are deja experienţa tratativelor 

anterioare cu UE, deci pregătirea negociatorilor nu 

va începe de la zero. Un comunicat al Ministerului 

de Externe afirmă că în relaţiile cu UE, în special pe 

parcursul preşedinţiei cehe, Republica Moldova 

speră, pe lângă aprobarea mandatului pentru viitorul 

document politic bilateral, să înceapă pregătirile şi 

pentru negocierea unui Acord de liber schimb 

aprofundat cu UE, ţinând cont de rezultatele 

studiului de fezabilitate ce urmează a fi elaborat de 

Comisia Europeană. Un obiectiv important în 

relaţiile cu UE va fi şi avansarea în dialogul pentru 

simplificarea procedurilor de obţinere a vizelor 

pentru UE şi continuarea în paralel a discuţiilor în 

vederea liberalizării regimului de vize pentru 

Republica Moldova. O altă sarcină importantă este 

continuarea cooperării cu Misiunea UE de asistenţă 

la frontiera moldo-ucraineană EUBAM în vederea 

îmbunătăţirii gestionării frontierei şi a reglementării 

fluxurilor de persoane şi bunuri. În ceea ce priveşte 

dimensiunea internă a agendei europene, pentru 

Republica Moldova este prioritară sporirea 

eforturilor pentru consolidarea instituţiilor 

democratice, a libertăţii mass-media, respectării 

drepturilor omului, prevenirii şi combaterii corupţiei, 

implementării standardelor sanitare şi fitosanitare 

europene. […] 

 

România – Republica Moldova  

 Vizita la Chişinău a dlui Cristian 

Diaconescu, Ministrul Afacerilor 

Externe al României. Infotag. 

22.01.2009. 

România crede că Uniunea Europeană ar trebui 

să acorde Republicii Moldova un stat mai 

privilegiat, de încurajare. O declaraţie în acest sens 

a făcut presei Cristian Diaconescu, ministrul 

afacerilor externe al României, care joi, 22 ianuarie, 

se află în vizită la Chişinău. Declaraţiile au fost 

făcute după întrevederea cu Preşedintele Moldovei 

Vladimir Voronin şi ministrul afacerilor externe şi 

integrării europene Andrei Stratan. "Credem că 

Moldova este destul de dezvoltată în ceea ce priveşte 

reformele europene", a precizat acesta. Cristian 

Diaconescu a mai spus că România este gata să ajute 

cu experţi echipa de negociatori a Moldovei privind 

negocierea viitorului document dintre Moldova şi 

uniunea Europeană. "România este un partener al 

Moldovei şi noi sîntem gata să susţinem sub orice 

formă apropierea vecinilor noştri de structurile 

europene", a menţionat acesta. Ministrul Andrei 

Stratan a spus că Moldova este bucuroasă de ajutorul 

acordat de partea română.  "Noi dorim semnarea în 

2009 a unui acord de Asociere cu UE şi în acest 

context, susţinerea româniei este foarte importantă. 

Oricum, noi nu am comis nici o abaterea pentru a 

avea nevoie de româniei în calitate de avocat la 

Brussel", a precizat acesta. 

România nu mai pretinde să fie inclusă separat 

de Uniunea Europeană în formatul de negociere a 

conflictului transnistrian. Pe parcursul anului 

2008, mai mulţi oficiali de la Bucureşti au lansat 

ideea ca românie să fie inclusă în acest format, pe 

motiv că ar putea contribui substanţial la rezolvarea 

conflictului. 

Cristian Diaconescu, ministrul afacerilor externe al 

României, aflat în vizită la Chişinău, a declarat 

mass-mediei că Uniunea Europeană reprezintă în 

formatul 5+2 şi interesele României. "Noi susţinem 

formatul 5+2 şi dorim implicarea mai activă a UE, 

rolul ei fiind determinant în găsirea unei soluţii, care 

să satisfacă toţi actorii implicaţi în acest proces", a 

spus Diaconescu. Ministrul afacerilor externe şi 

integrării europene al Moldovei Andrei Stratan, a 

spus că în pofida zvonurilor, Moldova nu planifică 

să ceară modificarea formatului 5+2. "Acest format 

este unul viabil şi care reprezintă interesele tuturor 

părţilor implicate. Sperăm să găsim o soluţie a 

conflictului transnistrian în scurt timp", a menţionat 

ministrul. 

Ministrul afacerilor externe al României Cristian 

Diacnescu şi Ministrul afacerilor externe şi 

integrării europene al Moldovei Andrei Stratan, 

au evitat să dea răspunsuri clare la întrebările 

delicate legate de relaţiile dintre cele două state. 

Aceştia au făcut declaraţii de presă joi, după ce au 
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purtat discuţii în prima partea zilei. La întrebarea 

legată de fraţii Mocanu, fii fostului consilier 

prezidenţial Sergiu Mocanu, care deja de 4 luni se 

află pe teritoriul Ambasadei României, Diaconescu a 

spus că "acest caz va fi rezolvat conform legislaţiei 

naţionale şi internaţionale". Cît priveşte inaugurarea 

Consulatelor româniei la Bălţi şi Cahul şi respectiv 

ale Moldovei la Iaşi şi Constanţa, cei doi au spus că 

acest subiect va fi discutat în cea dea a doua parte a 

zilei, dar că vor depune toate eforturile pentru ca 

cetăţenii Moldovei să poată circul mai uşor în 

România. La întrebarea jurnaliştilor, dacă crede că 

Moldova condiţionează semnarea Convenţiei privind 

micul trafic la frontieră cu semnarea Tratatului 

privind delimitarea frontierei, Diaconescu a spus că 

el nu a simţit acest lucru. "Am avut întrevederi cu 

Preşedintele Moldovei Vladimir Voronin şi 

omologul Andrei Stratan şi nu am auzit de asemenea 

condiţionări. Noi vom continua să negociem acest 

aspecte şi suntem optimişti că vom găsi o soluţie", a 

precizat el.  

 

 Traian Băsescu: Moldova Trebuie să 

Organizeze Alegeri Corecte. NewsIn. 

27.01.2009. 
Preşedintele Traian Băsescu a declarat luni seara, 26 

ianuarie,  la TVR1 că Republica Moldova are şansa 

să semneze un acord cu UE în condiţii foarte bune, 

graţie insistenţelor României pe lângă preşedinţia 

franceză, dar pentru aceasta este esenţial să 

organizeze alegeri corecte. Şeful statului a arătat că 

negocierea noului acord ce va statua relaţiile 

Republicii Moldova cu UE nu va începe decât după 

alegerile parlamentare care vor avea loc probabil la 

începutul lunii aprilie. "Mă aştept totuşi ca în 

Republica Moldova, care are şi datorită insistenţei 

României sau, dacă vreţi, mai degrabă insistenţei 

României în preşedinţia franceză, Moldova are şansa 

să semneze un acord cu UE în condiţii foarte bune. 

Negocierea acordului nu începe până după alegeri. 

Dacă alegerile vor fi corecte şi va rezulta o 

conducere democratică a Republicii Moldova, acel 

acord va ajuta foarte mult Moldova în avansul ei 

către UE", a declarat Băsescu, subliniind sprijinul 

personal acordat de preşedintele 

francez Nicolas Sarkozy a cărui ţară a deţinut până 

la 1 ianuarie preşedinţia UE."Este, practic, 

acceptarea în timpul preşedinţiei franceze şi trebuie 

să spun foarte deschis: preşedintele Sarkozy ne-a 

ajutat foarte mult aici". "Şansa pe care o are 

Republica Moldova este unică şi nu ar trebui s-o 

rateze, iar acest lucru se înscrie în ceea ce noi 

susţineam tot timpul, să nu fie decuplată Republica 

Moldova de statele din Balcanii de Vest, care şi ele 

aspiră la un statut european mai devreme sau mai 

târziu. Deci nu-mi doresc decât ca observatorii să 

constate că în Republica Moldova au fost alegeri 

corecte", a conchis Băsescu. 

 

 Vladimir Voronin: Refuzul României 

de a Semna Tratatele Influenţează 

Negativ Relaţiile Bilaterale. NewsIn. 

27.01.2009. 
Relaţiile Republicii Moldova cu România nu sunt 

foarte rele, dar faptul că Bucureştiul nu doreşte 

semnarea tratatelor de bază şi de frontieră 

influenţează negativ aceste relaţii şi generează 

discuţii inutile, a declarat marţi, 27 ianuarie, 

Preşedintele moldovean Vladimir Voronin. Potrivit 

şefului statului, relaţiile dintre Chişinău şi Bucureşti 

ar trebui să se bazeze pe standarde şi norme 

europene. Întrebat dacă relaţiile Chişinău-Bucureşti 

se vor îmbunătăţi după vizita la Chişinău a lui 

Cristian Diaconescu, Vladimir Voronin a declarat că 

"relaţiile cu România nu sunt foarte rele". "Dacă 

vorbim despre relaţiile comercial-economice, noi 

deja am depăşit acel miliard de dolari pe care ni l-am 

propus. Şi Chişinăul este foarte interesat ca aceste 

relaţii comercial-economice să se dezvolte încă şi 

mai mult şi aceste bune relaţii să se extindă şi pe alte 

dimensiuni", a adăugat Voronin. "Dacă analizăm 

costul importului şi al exportului, o mare pondere în 

costul mărfurilor îl are transportul. Iar transportarea 

unor mărfuri din Republica Moldova în România şi 

din România în Republica Moldova, la o distanţă 

foarte mică, costă foarte puţin faţă de alte ţări. Iată 

de ce noi suntem foarte cointeresaţi (să dezvoltăm 

comerţul cu România – n.red.)", a mai spus 

Voronin.  "Dar trebuie să facem ca relaţiile noastre 

să se bazeze pe standardele, legile şi normele 

europene, care trebuie să fie obligatorii în relaţiile 

bilaterale dintre state. Aceste norme nu trebuie să fie 

depăşite", a subliniat preşedintele moldovean. 

Voronin a adăugat că "acele momente pe care 

România le tărăgănează – (semnarea) Tratatului de 

bază şi a Acordului de frontieră – e clar că 

influenţează mult la aceste relaţii şi ele duc şi la 

faptul că sunt prea multe discuţii inutile, care nu 

merită atenţie şi care n-ar fi, dacă ar fi semnate 

aceste acorduri". "Dacă aceste documente ar fi 

semnate, s-ar deschide mai multe oportunităţi – şi 

pentru partea moldovenească, şi pentru partea 

română", a conchis Vladimir Voronin.   Întrebat 

când ar putea fi semnate cele două documente, 
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Voronin a spus că este gata să le semneze imediat. 

"Eu sunt gata să le semnez astăzi. Unde este partea 

română? Aduceţi partea română!", a declarat 

preşedintele Voroniin.  

 

 Andrei Stratan: Vizita lui Diaconescu la 

Chişinău nu a Adus Progrese în 

Privinţa Tratatelor. NewsIn. 

27.01.2009. 
Vizita ministrului român de externe Cristian 

Diaconescu la Chişinău nu a adus progrese în 

privinţa celor două tratate în discuţie cu România, 

Tratatul politic de bază şi cel de frontieră, a declarat 

marţi şeful diplomaţiei moldovede Andrei Stratan. 

Ministrul moldovean de externe a apreciat că 

finalizarea celor două tratate este posibilă într-o 

singură rundă de negocieri, pentru că practic nu 

există puncte divergente pe marginea cărora să nu se 

fi ajuns la un consens între Chişinău şi Bucureşti. Cu 

toate acestea, România continuă să blocheze 

semnarea documentelor din "interese subterane" 

neclare Chişinăului, a spus el marţi seara, 27 

ianuarie, în cadrul unui club de presă. Cele mai 

multe intrebări venite de la jurnalişti au vizat, pe 

lângă perspectiva europeană a Republicii Moldova, 

şi relaţiile cu România, în special aspecte ce ţin de 

disensiunile pe marginea celor două tratate – politic 

de bază şi de frontieră, asupra semnării cărora insistă 

Chişinăul. "Noi am fost cei care am propus ca 

tratatul politic de bază să fie numit Tratat de 

Parteneriat şi Cooperare, pentru că am înţeles că 

denumirea veche deranja. Cu toate acestea, 

'parantezele pătrate' (aspectele rămase nesoluţionate 

– n.red.) nu s-au transformat 'paranteze semirotunde' 

pe parcursul vizitei lui Cristian Disconescu la 

Chişinău, şi nici nu am primit răspuns la întrebarea 

de ce Bucureştiul tergiversează şi nu doreşte 

semnarea tratatelor", a declarat ministrul moldovean 

de externe. Potrivit lui, această lipsă 

de voinţă "frânează din viteza de cooperare 

dintre România şi Republica Moldova". Stratan a 

mai spus că poziţia Bucureştiului rămâne neclară 

pentru el, pentru că pe parcursul ultimilor ani, în 

pofida cererilor repetate ale Chişinăului, autorităţile 

române nu au explicat de ce nu vor să semneze 

cadrul juridic bilateral cu Republica Moldova şi nici 

nu au prezentat obiecţii sau propuneri de modificări 

pe marginea prevederilor din tratate. "Chişinăul nu 

înţelege ce se întâmplă – noi putem doar bănui şi 

întreba, dar carul rămâne pe loc. Vom mai încerca în 

luna februarie să mai insistăm pe lângă colegii de la 

Bucureşti ca să înţelegem care ar fi pericolul pentru 

România să semneze aceste documente, similare 

celor semnate deja cu alte state pe care le are în 

vecinătate", a declarat Stratan. Ministrul moldovean 

a precizat că în luna februarie o echipă de experţi 

din Ministerul de Externe de la Chişinău 

urmează să meargă la Bucureşti pentru a discuta 

subiectele rămase nesoluţionate. "Este un subiect 

principial şi este foarte important pentru noi să 

primim acest răspuns. Noi insistăm în continuare ca 

autorităţile române să-şi expună poziţia faţă de 

Tratatul de bază şi cel de frontieră ca să ştim cum să 

abordăm subiectul şi în dialogul cu Bucureştiul, şi în 

cel cu autorităţile europene", a spus Andrei Stratan. 

Ministrul a sugerat şi faptul că Diaconescu s-ar fi 

înşelat atunci când a tras concluzia, în urma 

discuţiilor purtate la Chişinău, că autorităţile 

moldovene nu condiţionează semnarea Convenţiei 

de mic trafic la frontieră prin semnarea celor două 

tratate în discuţie. Chişinăul insistă de asemenea în 

continuare asupra deschiderii a două consulate 

moldoveneşti – la Iaşi şi Constanţa, ca precondiţie 

pentru deschiderea consulatelor române la Bălţi şi 

Cahul. Întrebat ce părere are despre numirea lui 

Eugen Tomac în funcţia de şef al Departamentului 

relaţii cu românii de pretutindeni, Andrei Stratan a 

spus că nu poate comenta, pentru că nu îl cunoaşte 

personal pe Tomac, dar speră că această numire "are 

intenţia de a consolida relaţiile dintre Republica 

Moldova şi România şi nu urmăreşte alte scopuri". 

Ministrul de externe Cristian Diaconescu s-a aflat 

joi, 22 ianuarie, într-o vizită de lucru la Chişinău, în 

cadrul căreia a purtat discuţii cu preşedintele 

Vladimir Voronin, ministrul de externe Andrei 

Stratan, primarul de Chişinău, Dorin Chirtoacă, şi 

lideri ai unor partide de opoziţie. Diaconescu şi 

omologul său moldovean au declarat că există 

perspective pentru a găsi o soluţie şi un numitor 

comun  pentru semnarea tratatelor bilaterale. 

 

Ucraina – Republica Moldova 

 Chişinăul şi Kievul Discută Problemele 

Demmarcării Segmentului 

Transnistrean al Frontierei Moldo-

Ucrainene. Infotag. 21.01.2009. 
Moldova este disponibilă să contribuie la problema 

demarcării segmentului transnistrean al frontierei 

moldo-ucrainene. O declaraţie în acest sens a făcut 

miercuri ministrul reintegrării, Vasilii Şova, în 

cadrul întrevederii cu reprezentantul special al 

Ucrainei în procesul de negocieri privind 

reglementarea transnistreană, Viktor Krîjanovskii. 

Interlocutorii "şi-au exprimat poziţia consolidată 
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privind necesitatea reluării cît mai grabnice a 

procesului de negocieri în formatul "5+2" pentru 

reglementarea politică a conflictului, precum şi a 

accelerării procesului de realizare a iniţiativelor ce 

au drept scop întărirea încrederii reciproce dintre 

Chişinău şi Tiraspol". Interlocutorii au menţionat, de 

asemenea, existenţa unei abordări şi viziuni comune 

privind necesitatea extinderii mandatului Misiunii 

EUBAM, în scopul consolidării securităţii la 

frontiera de stat moldo-ucraineană. 

 

 Moldova Este Disponibilă să Cumpere 

Energie Electrică din Ucraina doar în 

condiţii de garanţie. Infotag.27.01.2009. 
Moldova este disponibilă să semneze contractul de 

cumpărare a energiei electrice ucrainene, însă doar 

în condiţii de garanţie a livrării de energie pe un 

termen lung. O declaraţie în acest sens a făcut marţi 

prim-viceprim-ministrul, ministrul economiei şi 

comerţului, Igor Dodon, în cadrul unei conferinţe de 

presă din 27 ianuarie. "Noi am încheiat un contract 

cu CERS Moldova pentru procurarea energiei 

electrice la preţul de 5,8 cenţi americani pînă în 

martie 2010. După aceasta Ucraina a declarat că este 

disponibilă să vîndă energia mai ieftin - cu 5,4 cenţi 

şi chiar cu 5,2 cenţi. Noi sîntem disponibili să 

încheiem un nou contract cu Ucraina, dar noi avem 

nevoie de garanţii", a subliniat Dodon. 

 

Conflictul Transnistrean 

 Datoriile Transnistriei pentru Gaze 

pentru Anul 2009 Ar Putea Creşte cu 

$350 mil. Infotag. 23.01.2009. 
La tarifele existente la gaz, datoriile Transnistriei 

faţă de "Gazprom" pentru anul 2009 ar putea creşte 

cu $350 mil., a declarat ministrul industriei 

autoproclamatei RMN, Piotr Stepanov, în cadrul 

emisiune televizate "Dimineaţa la TSV". Acesta a 

menţionat că Transnistria "trebuie să se uite în jur şi 

să vadă că în lume s-a trecut deja la relaţii de piaţă, 

de aceea Tiraspolul trebuie să înţeleagă că va veni 

timpul cînd Transnistriei i se va cere să achite cel 

puţin datoriile curente". Potrivit ministrului, deşi de 

la 1 ianuarie o mie de metri cubi de gaze ruse costă 

$317, pentru sectorul industrial acesta se va vinde cu 

$109, iar pentru populaţie va fi şi mai ieftin - 

"componenta de gaz" în tarifele comunale este fixată 

în baza preţului de doar $30.  

*În ianuarie-august 2008 Transnistria primit gaz 

rusesc în valoare de $212 mil., dar a plătit doar 

$25,4 mil. Preţul serviciilor pentru tranzitul gazului 

în Balcani şi în Turcia a constituit cca. $20 mil. Însă 

chiar şi aşa, nivelul achitării regiunii constituie puţin 

peste 20%. 

 

 Reprezentantul MAE al Rusiei 

Consideră că Deciziile în Conflictul 

Transnistrean Trebuie Luate de 

Chişinău şi Tiraspol. Infotag. 

27.01.2009. 
Ambasadorul pentru sarcini speciale de la Ministerul 

Afacerilor Externe al Rusiei, Valerii Nesteruşkin, 

care prezintă FR în procesul de negocieri în 

conflictul transnistrean, consideră că deciziile în 

această problemă "trebuie luate de părţile 

conflictuale".  O declaraţie în acest sens 

ambasadorul a făcut luni pentru jurnalişti, după 

întrevederea cu liderul Transnistriei, Igor Smirnov, 

şi ministrul afacerilor externe, Vladimir Iastrebceac. 

"Cheia soluţionării nu se află în mîinile noastre. Noi, 

ca intermediari, creăm condiţii, iar deciziile trebuie 

luate de părţi", a declarat reprezentantul MAE. 

Referindu-se la posibilitatea Transnistriei de a obţine 

în acest an asistenţă financiară din Rusia în legătură 

cu situaţia economică dificilă, Valerii Nesteruşkin a 

menţionat că la moment această problemă se 

soluţionează, însă "este prea devreme să vorbim 

despre termen şi despre cantitate". În ajunul vizitei 

în Transnistria a sosit ambasadorul Rusiei în 

Moldova, Valerii Kuzmin, care a declarat că "în 

februarie ar putea fi reluate consultările politice 

pentru reglementarea transnistreană". În opinia sa, 

procesul de negocieri, îngheţat de aproape trei ani, 

"ar putea fi impulsionat de vizita la Chişinău a 

ministrului afacerilor externe al Rusiei, Serghei 

Lavrov", fixată în februarie. 

 

 Vladimir Voronin se Va Întâlni cu 

Medvedev şi Smirnov Înainte de 

Expirarea Mandatului. NewsIn. 

27.01.2009.  
Preşedintele moldovean Vladimir Voronin a anunţat 

că până la expirarea în primăvară a mandatului său 

va avea o întâlnire cu preşedintele rus Dmitri 

Medvedev şi cu liderul de la Tiraspol Igor Smirnov. 

[….] Voronin a ţinut însă să sublinieze că întâlnirea 

cu Medvedev şi Smirnov nu se va înscrie pe linia 

"negocierilor" pentru reglementarea transnistreană, 

ci va fi doar o rundă de "consultări". "Tratativele pot 

avea loc doar în formatul 5+2", a declarat Voronin, 

adăugând că nu va semna niciun fel de document la 

întrevederea cu preşedintele rus şi liderul 

transnistrean. Preşedintele moldovean a mai spus că, 

cel mai probabil, unul dintre scopurile vizitei la 
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Chişinău a ministrului rus de Externe, Serghei 

Lavrov, preconizată pentru 23 februarie, va fi şi 

pregătirea acestei întâlniri în format trilateral. "Aşa 

consultări purtăm şi cu Misiunea OSCE în mod 

regulat, şi cu ambasadorul SUA, şi cu ambasadorul 

şi autorităţile ucrainene. Purtăm convorbiri în mod 

sistematic", a spus preşedintele moldovean. Voronin 

a spus că nu poate confirma informaţiile lansate de 

unii oficiali ruşi care au spus că negocierile în 

problema transnistreană vor fi reluate în luna 

februarie. Preşedintele moldovean a sugerat că 

întâlnirea este dorită de Moscova, la fel cum şi 

întrevederea Voronin-Smirnov de le sfârşitul lunii 

decembrie 2008 a avut loc loc insistenţa 

Kremlinului. "După întâlnirea pe care am avut-o cu 

Medvedev la Soci am convenit să mă întâlnesc cu 

Smirnov. În sfârşit în luna decembrie Smirnov a fost 

obligat să accepte această întâlnire. Smirnov aşa şi 

mi-a spus – că nu este dispus să adopte niciun fel de 

decizii importante, pentru că desfăşoară o întâlnire 

de serviciu", a spus Voronin.  

 

 Întrevederea Ministrului Reintegrării 

Vasile Şova cu Reprezentanţii Comisiei 

Europene. Ministrul Reintegrării. 

27.01.2009. 
La 27 ianuarie 2009 a avut loc o întrevedere a dlui 

Vasilii Şova, Ministru al Reintegrării, cu un grup de 

experţi – reprezentanţi ai Comisiei Europene, în 

frunte cu Remi Duflot, referent pentru Moldova, 

Ucraina şi Belarus în cadrul DG RELEX al Comisiei 

Europene. Pe parcursul întrevederii a fost efectuată o 

analiză detaliată a situaţiei existente în procesul de 

reglementare transnistreană şi a activităţii grupurilor 

de lucru în contextul realizării măsurilor de întărire a 

încrederii dintre cele două maluri ale Nistrului. În 

cadrul discuţiilor, participanţii au menţionat 

existenţa unei viziuni şi a unei abordări comune în 

privinţa soluţionării problemelor în cauză şi au 

convenit să depună  eforturi adiţionale pentru 

realizarea unor proiecte concrete, ce au drept scop 

întărirea încrederii şi, respectiv, oferirea unui impuls 

pozitiv procesului de reglementare a conflictului 

transnistrean. De asemenea, au fost discutate în 

detaliu perspectivele realizării unor proiecte comune 

în domeniul educaţiei, sănătăţii, transportului, etc. 

Experţii europeni au ţinut să  confirme 

disponibilitatea Comisiei Europene de a a contribui 

în continuare la procesul de întărire a încrederii, 

văzut ca bază pentru apropierea poziţiilor dintre 

Chişinău şi Tiraspol în diverse sfere, precum şi 

pentru reluarea negocierilor politice privind statutul 

Transnistriei în cadrul formatului „5+2", cu 

respectarea suveranităţii şi integrităţii teritoriale a 

Republicii Moldova.  

 

 Întrevederea Ministrului Reintegrării 

Vasilii Şova cu Ambasadorul cu 

Misiuni Speciale al MAE al Federaţiei 

Ruse Valerii Nesteruşkin. Ministerul 

Reintegrării. 27.01.2009. 
Situaţia actuală şi perspectivele procesului de 

reglementare a conflictului transnistrean au fost puse 

în discuţie astăzi în cadrul unei întrevederi a 

Ministrului Reintegrării Vasilii Şova cu 

Ambasadorul cu misiuni speciale al Ministerului de 

Externe al Federaţiei Ruse Valerii Nesteruşkin. În 

cadrul discuţiei, interlocutorii au subliniat 

necesitatea continuării dialogului dintre păţi în 

scopul reluării cît mai grabnice a negocierilor 

politice în formatul „5+2". Participanţii la 

întrevedere au discutat, de asemenea, procesul de 

realizare a măsurilor de consolidare a încrederii 

reciproce dintre Chişinău şi Tiraspol şi s-au 

pronunţat în favoarea activizării eforturilor ce ţin de 

elaborarea proiectelor comune în cadrul grupurilor 

de lucru create în acest sens.  

 

II. OPINII, COMENTARII, INTERVIURI 

 

1. Kalman Mizsei, Reprezentantului 

Special al UE în Moldova: „2008 a Fost 

un An Greu, Dar Cetăţenii RM i-au 

Făcut Faţă”. Timpul. 14.01.2009. 
Moldova a încheiat un an respectabil, unul de care 

poporul său poate fi mândru în cadrul internaţional. 

Acest cadru a fost pe departe unul uşor şi favorabil 

în 2008: primele consecinţe ale secetei din 2007 şi 

inflaţia importată a preţurilor la produsele 

alimentare, preţurile exorbitante la energia rusească, 

inundaţiile din vară, apoi războiul din Georgia şi, în 

fine, criza financiară globală au asigurat un mediu 

mai mult decât provocator pentru dezvoltarea ţării. 

Şi anul 2009 a început cu o criză de gaze teribilă şi 

complet evitabilă - în cazul în care spiritul cooperării 

care a adus partea occidentală a Europei la succes în 

perioada celui de-al Doilea Război Mondial ar putea 

să acopere acum întregul continent. 

Moldova a ţinut piept acestor provocări în 2008 şi 

vreau să felicit toţi oamenii destoinici de pe ambele 

maluri ale râului Nistru pentru perseverenţa şi 

metodele paşnice, coordonate, în aspiraţia lor către 
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un progres social, în tendinţa de a ajunge la nivelul 

ţărilor mai dezvoltate din regiune şi de a se integra 

treptat în Uniunea Europeană. Creşterea economică 

a RM în 2008 a fost una puternică; în timp ce 

partenerii săi mai mari întâmpină probleme enorme, 

uneori chiar prăbuşirea productivităţii, în RM 

aceasta s-a majorat cu 7,5%. Şi bilanţurile 

macroeconomice sunt bune: inflaţia e mai mică 

decât în multe ţări din regiune, sistemul bancar se 

află într-o stare relativ stabilă, iar investiţiile de 

capital străin directe, deşi de proporţii mici, s-au 

majorat pe parcursul ultimului an. 

Remitenţele au atins noi cote: în jur de 1 miliard de 

euro. Această cifră vorbeşte nu doar despre date 

economice binevenite, ci dă speranţe mari că factura 

socială a Moldovei este una sănătoasă. Totodată, ea 

denotă faptul că populaţia, inclusiv persoanele care 

muncesc peste hotare pentru perioade mai scurte sau 

mai lungi de timp, doresc să investească în viitorul 

ţării lor. Deşi moldovenii lucrează peste hotare 

temporar, ei doresc să se întoarcă acasă. Şi când se 

vor întoarce, ei vor îmbogăţi nucleul naţiunii: vor 

aduce cu ei deprinderile preluate în altă ţară. Ei 

investesc în stocul imobiliar al naţiunii, în educaţia 

copiilor şi în alte bunuri de preţ. Educaţi corect, ei 

pot fi şi o componentă importantă a unei clase de 

antreprenori, atât de vitală pentru succesul şi 

bunăstarea oricărui stat. 

Anul trecut a fost şi unul de consolidare, într-un 

ritm extrem de accelerat, a relaţiilor dintre RM şi 

UE. Introducerea Preferinţelor Comerciale 

Autonome a contribuit la sporirea exporturilor 

moldoveneşti pe pieţele noastre, inclusiv a 

exporturilor promovate de companiile de pe malul 

stâng al râului Nistru. RM a devenit partenerul UE 

în proiectul-pilot al Parteneriatului de Mobilitate. 

UE a continuat să se implice activ ca participant în 

procesul de reglementare al conflictului transnistrean 

şi noi continuăm cooperarea noastră, împreună cu 

Ucraina, îndreptată spre consolidarea securităţii 

regionale, inclusiv prin prezenţa Misiunii UE de 

Asistenţă la Frontiera moldo-ucraineană (EUBAM). 

Anul 2009 nu promite a fi mai uşor, dar aceleaşi 

atitudini pot conduce RM mai departe spre progres. 

Efectele negative ale crizei economice internaţionale 

încă nu sunt resimţite în totalitate. Încetinirea 

creşterii PIB în ţările naţiunilor comerciale majore 

va contribui la o încetinire similară şi în RM. 

Întreprinderile industriale de pe malul stâng se 

bazează în principal pe exporturi şi multe dintre ele 

au suferit pierderi în ultimele luni. Unii dintre 

muncitorii din străinătate au şi început să se întoarcă 

acasă, ca urmare a activităţilor economice din ţările 

în care lucrau. În special, a fost afectat sectorul de 

construcţie din Rusia şi şuvoiul de oameni s-a întors 

dintr-acolo. În ciuda anilor de creştere economică, 

criza găseşte ţara drept una dintre cele mai sărace 

din Europa şi la fel divizată. Cu toate acestea, cu 

politicile adecvate, RM nu va fi prinsă fără gardă în 

2009. 

În economia internaţională, competiţia pentru 

investiţii în 2009 va fi una înverşunată. În timp ce 

atragerea investiţiilor străine rămâne a fi şi trebuie să 

prezinte un obiectiv strategic al RM, politicile sale 

economice, în opinia noastră, vor trebui croite în 

2009 spre valorile specifice pe care le posedă ţara. În 

ultimii ani, acumularea de bogăţii de către populaţie 

a avut loc atât în ţară, cât şi peste hotare. Acum este 

critic de a direcţiona o parte din aceste economii 

spre investiţii. Promovarea multilaterală a 

întreprinderilor mici - de la eliminarea barierelor 

birocratice şi diminuarea intervenţiei arbitrare a 

forţelor de ordine, la organizarea unor programe de 

training orientate spre asistenţa financiară inteligibil 

planificată - ţine să devină una dintre cele mai 

strategice provocări pentru RM în 2009. Acest 

program trebuie să ajungă şi în Transnistria şi este 

necesar să fie efectuat în coordonare cu autorităţile 

transnistrene, întrucât crearea locurilor de muncă în 

această regiune este o provocare extrem de 

puternică. 

Succesele economice pe care le-a înregistrat 

recent RM s-au datorat politicilor curente deschise, 

prietenoase din punct de vedere al pieţei de 

desfacere, şi este vital ca acestea să fie perpetuate. 

Pe lângă aceasta, pasul şi calitatea integrării sale 

europene va fi o altă problemă strategică pe termen 

lung pentru stat. La moment, în Bruxelles, statele-

membre UE pun în dezbatere negocierea unui nou 

acord bilateral, mai ambiţios, dintre Uniunea 

Europeană şi Republica Moldova. Ştim că e în 

interesul RM să aibă un regim comercial liber cât 

mai comprehensiv cu UE, întrucât vorbim despre 

cea mai mare piaţă unită din lume. Mai cunoaştem şi 

cât de important pentru poporul moldovenesc este să 

aibă cât mai puţine obstacole în deplasările peste 

hotare, deoarece în ultimul deceniu munca în 

străinătate a devenit o parte importantă a economiei 
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RM. Nu este doar ceva retoric, ci o realitate absolută, 

având în vedere diversele interese şi temeri ale 

politicilor străine ale statelor-membre UE, faptul că 

testul de democraţie al RM în timpul alegerilor 

viitoare va fi enorm de important pentru viteza, dar 

şi pentru rezultatul dezbaterilor interne asupra 

mandatului de negociere. Criza globală va 

intensifica sensibilitatea la probleme precum politica 

de imigrare. În aceste circumstanţe, argumentele 

despre racordarea sistemului politic al RM la 

valorile europene vor cântări greu la decizia statelor-

membre cu privire la mandatul de negociere pentru 

un nou acord UE-RM, şi vor fi cheia pentru orice 

evaluare politică a Moldovei în viitorul apropiat.  

Credem că şi populaţia de pe malul stâng al 

Nistrului ar trebui să beneficieze de aprofundarea 

integrării economice şi politice a RM cu UE. Înainte 

de criza economică globală, exporturile companiilor 

din Transnistria către pieţele UE au crescut foarte 

dinamic. Această creştere a stagnat acum, în special, 

în sectoarele afectate de criză, precum ar fi 

materialele de construcţie sau metalurgia. Ar trebui 

să gândim rapid şi intensiv cum să ajutăm industriile 

sub presiune şi şomerii - precum şi pe cei care acum 

trebuie să se întoarcă de peste hotare din cauza 

mediului de afaceri în schimbare. Eu scriu aceste 

gânduri într-un apartament încălzit şi nu există 

niciun motiv pentru care o jumătate de milion de 

oameni din regiunea transnistreană să fie uitaţi, în 

apartamente unde temperatura rămâne de 10 grade 

Celsius. Cu toţii trebuie să depunem mai multe 

eforturi pentru a nu se mai repeta niciodată 

experienţa acestei ierni în această regiune.  

Condiţiile favorabile pentru tipul de ajutor 

european care poate să ajungă şi la populaţia din 

Transnistria este un proces vast şi profund de 

consolidare a încrederii. Preşedintele Voronin a 

anunţat voinţa guvernării sale de a se angaja în 

consolidarea încrederii cu Tiraspolul în octombrie 

2007, dar progresul ar trebui accelerat. De fapt, 

cineva ca mine, care se află în contact permanent cu 

oficialităţile atât din Chişinău, cât şi cele din 

Tiraspol, poate să spună că, uneori, există 

prejudecăţi de-a dreptul comice despre partea opusă, 

de parcă oamenii care au trăit în aceeaşi republică în 

timpul Uniunii Sovietice ar fi acum de pe altă 

planetă. Consider aceste discuţii imature, ca o 

reminiscenţă a URSS, unde la suprafaţă toţi erau 

egali, dar, totodată, supravieţuiau cu încăpăţânare 

prejudecăţi de modă veche… Căci, este de ajuns să 

vezi oamenii de pe ambele maluri comunicând între 

ei când se întâlnesc pur şi simplu cu ocazia unor 

evenimente sociale sau de serviciu, ca să-ţi dai 

seama că - spre deosebire de alte conflicte din alte 

părţi ale lumii - aici similitudinile culturale şi 

trecutul comun îi fac pe oameni să se unească. Dacă 

e să fim sinceri, trebuie să recunoaştem că nu este un 

conflict real, ci unul generat de politică şi, deseori, 

cuplat de interesele de afaceri ale celor care 

beneficiază din urma acestei divizări artificiale. 

Avem nevoie de un proces de consolidare a 

încrederii robust pentru binele ambelor părţi ale 

Moldovei. Un studiu economic recent al Comisiei 

Europene revelă că Transnistria, de fapt, pierde mult 

mai mult prin lipsa de integrare. Fiecare an fără 

integrare este o veste rea pentru populaţia de pe 

ambele părţi ale râului Nistru. Trebuie să lăsăm în 

urmă această moştenire urâtă a trecutului şi să găsim 

un răspuns cu adevărat european la problemele 

statului: toleranţă reciprocă şi cooperare, respect 

pentru abordări şi interese diferite şi, în baza 

acestora - integrarea. Consolidarea încrederii 

economice - mai ales în condiţiile crizei economice - 

ar trebui să fie punctul-cheie pe care să ne 

concentrăm. La moment, avem elemente de 

dezintegrare artificială, în ciuda pieţelor UE, şi altele 

fiind egal disponibile exportatorilor de pe ambele 

maluri. Înregistrarea companiilor transnistrene în 

Chişinău a adus cu sine o schimbare pozitivă. Dar 

trebuie să aprofundăm această integrare şi să lansăm 

fără întârziere grupul de lucru pentru consolidarea 

încrederii în domeniu de economie. S-ar putea baza 

pe cooperare în beneficiul unui sistem vamal cu 

adevărat unic, precum şi eliminând obstacole 

artificiale în comerţ, şi alte tipuri de cooperare. La 

fel, ar putea delimita cele mai importante sectoare 

ale investiţiilor în infrastructură comună. 

Există un potenţial vital pentru cooperarea în 

domenii care afectează populaţia direct, în special, 

mişcarea liberă a oamenilor între cele două părţi ale 

ţării, precum şi asigurarea că oamenii nu vor trebui 

să aibă frică, călătorind spre cealaltă parte, de 

hărţuire în baza rolurilor politice. Aceste probleme 

trebuie soluţionate, căci asta va asigura o atmosferă 

benefică pentru o cooperare ulterioară. În fiecare din 

aceste şi alte domenii, UE şi statele membre vor 
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încerca să fie pe cât se poate de constructive şi de 

ajutor. 

Vom lucra intensiv pentru ca 2009 să devină un an 

foarte productiv pentru soluţionarea în cele din urmă 

a aşa-numitului conflict îngheţat. Am avut un an 

foarte turbulent în 2008 în regiune şi vreau să spun 

cu mare satisfacţie că, de-a lungul întregii perioade 

de nelinişte, Moldova a dat dovadă de un 

comportament înţelept şi întreaga ţară a rămas a fi o 

insulă a stabilităţii. Ar trebui să ne axăm pe aceasta, 

precum şi pe cele două întâlniri istorice dintre cei 

doi lideri. Vreau să sper că 2009 va aduce cu sine o 

muncă serioasă în elaborarea reglementării 

transnistrene între cele două părţi, cu ajutorul 

comunităţii internaţionale, reprezentată în formatul 

de negociere 5+2. Pentru noi e clar că rezultate vor fi 

obţinute doar în cazul în care participanţii din 

formatul 5+2 vor elabora un compromis balansat. 

Acel compromis va trebui să găsească un format 

reciproc adecvat pentru statutul special al 

Transnistriei în cadrul Moldovei. S-au purtat 

numeroase discuţii despre forma statului reunit - 

dacă are să fie unitar sau un stat federal. Considerăm 

că este o dezbatere falsă. Este important ca să 

realizăm două lucruri odată: un statut special 

garantat prin constituţie pentru Transnistria şi un 

aparat central de stat modern şi eficient care să 

poarte cele mai bune valori europene de democraţie 

şi toleranţă şi, în acelaşi timp, prevede eficienţa 

economică a ţării. De asemenea, este clar că trebuie 

de pus la punct un sistem informaţional de 

monitorizare eficient şi detaliat pentru statutul 

Transnistriei.  

Mai suntem convinşi că noul cadru pentru 

acordul UE-RM, prin intermediul mecanismelor 

sale de îmbunătăţire a statului, va contribui la 

intensificarea încrederii populaţiei transnistrene prin 

ajutorul acordat aprofundării democraţiei şi legii 

supreme în ţară. Sunt convins că celor care sunt 

îngrijoraţi de aspecte specifice - de exemplu, statutul 

limbii ruse în statul reunificat - nu ar trebui să le fie 

teamă: această problemă va primi atenţia necesară şi 

va fi rezolvată în baza celor mai bune standarde, şi 

este clar că în Transnistria limba rusă va avea un rol 

special. Reglementarea trebuie să facă chemare şi la 

interesele în materie de securitate ale diferiţilor 

participanţi la procesul de negociere. Înţelegem 

preocupările atât ale Transnistriei, cât şi ale Rusiei, 

şi suntem convinşi că există metode de a le aborda, 

după cum RM a făcut-o deja prin includerea 

neutralităţii sale în constituţia statului. Respectând 

această poziţie, vrem să vedem şi respectul faţă de 

angajamentele de mai devreme cu privire la 

retragerea forţelor armate şi a muniţiilor străine. Am 

rămas convinşi că prin intermediul concesiunilor şi 

al gesturilor reciproce, actorii internaţionali pot 

contribui şi la mediul de securitate necesar în 

reglementare. 

Astfel, noi, cei din Uniunea Europeană, urăm un 

An Nou plin cu succese poporului vostru, în mod 

egal ambelor părţi ale statului divizat. Aşteptăm cu 

nerăbdare să continuăm dezvoltarea relaţiilor noastre 

în baza valorilor comune, aducând UE şi RM mai 

aproape una de cealaltă, şi intensificarea în acelaşi 

timp a cooperării bilaterale cu membrii UE, în 

special cu România. Susţinem ferm convinşi că prin 

triunghiul de reunificare, prin consolidarea 

democraţiei şi prin aprofundarea integrării europene, 

Moldova poate să devină o ţară prosperă. În acest 

proces, sub nicio formă, Moldova nu trebuie să 

compromită relaţia specială pe care o are cu vecina 

sa, Ucraina, şi cu partenerul său tradiţional, Rusia. 

Dimpotrivă, noi apreciem aceste parteneriate 

profunde şi susţinem dezvoltarea unei bune 

cooperări de vecinătate cu Ucraina. Aşteptăm cu 

nerăbdare şi un angajament foarte constructiv şi 

fructuos cu Federaţia Rusă - o garanţie a unei 

reglementări a conflictului transnistrean de succes. 

De asemenea, privim înainte spre legături adânci, 

prieteneşti dintre Moldova, cu Transnistria în cadrul 

său, şi Federaţia Rusă din punct de vedere economic, 

cultural şi politic, inclusiv continuarea utilizării pe 

larg a limbii ruse. Dacă vom da toţi dovadă de 

previziune destulă şi vom crede din suflet că 

cooperarea poate rezulta în multe pentru toţi, 

soluţionarea conflictului transnistrean poate să 

devină piatra de temelie a unei etape noi, pozitive şi 

durabile de securitate şi cooperare pan-europeană.  

http://www.ape.md/print.php?l=ro&idc=154&id=49

2  

 

2. Criza Gazelor Este încă un Argument 

în Favoarea unei Relaţii de Parteneriat 

Strategic dintre Moldova şi Ucraina. 

Interviu de Andrei Popov. Info-Prim 

Neo. 12.01.2009. 
Criza gazelor ar trebui să reprezinte încă un 

argument pentru Moldova ca aceasta este vital 

interesată să dezvolte o relaţie de parteneriat 

strategic cu Ucraina, inclusiv şi pentru a estompa pe 

viitor efectele unor asemenea crize. De această 

http://www.ape.md/print.php?l=ro&idc=154&id=492
http://www.ape.md/print.php?l=ro&idc=154&id=492
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părere este analistul Andrei Popov, director executiv 

al Asociaţiei pentru Politică Externă (APE).  
Andrei Popov a declarat pentru Info-Prim Neo că 

Ucraina reprezintă „un veritabil adăpost strategic 

pentru R. Moldova”. Interesele Ucrainei coincid 

aproape integral cu cele ale Moldovei atât în 

soluţionarea conflictului transnistrean, cât şi în 

asigurarea eficientă a parcursului european sau a 

securităţii energetice. „În toiul crizei, când panica 

părea să atingă apogeul la Chişinău şi a pornit 

numerotarea inversă până la deconectarea totală a 

gazelor, a parvenit decizia unilaterală a Ucrainei de a 

relua livrarea gazului din propriile rezerve pentru 

Moldova şi Bulgaria. Deşi acest lucru nu se prea 

cunoaşte, dar şi în ianuarie 2006, timp de mai multe 

zile, atunci când încă nu semnaserăm noul contract 

cu Gazprom, am fost ajutaţi de o manieră 

asemănătoare de vecinul nostru din nord-est”, spune 

directorul executiv APE.  

 
Potrivit expertului, opţiunile Moldovei cu privire la 

diversificarea surselor de aprovizionare cu gaze sunt 

destul de limitate. În opinia sa, România nu ar putea, 

din punct de vedere tehnic, asigura integral livrarea 

gazelor Moldovei. „Singurele ieşiri pe care le are 

România în exterior pe conducta gazelor sunt cele 

prin care gazul intră în România prin R. Moldova. 

Din câte înţeleg, este tehnic imposibil în cazul unor 

sistări de acest gen, ca România să pompeze gaz în 

direcţie inversă - din vest în est - pe aceiaşi 

conductă. Totuşi, ar trebui examinată posibilitatea 

construirii unui tronson de la reţeaua internă a 

România către Moldova, în special pentru zona 

Ungheni, care este cea mai vulnerabilă”, crede 

analistul. „Până în 1989 regiunea Iaşului a fost una 

puternic industrializată şi a fost un mare consumator 

de gaze. Majoritatea din aceste întreprinderi 

industriale s-au închis între timp, dar diamentrul 

conductei care aduce gaz la Iaşi din interiorul 

României este unul foarte mare şi ar putea oferi o 

posibilitate pentru racordarea reţelei interne a 

României cu raionul Ungheni. O altă soluţie 

complimentară acestor eforturi ar fi trebuit să fie 

construirea unor rezervoare interne de stocare a 

gazului în R. Moldova.  

 
„Moldova este dependentă în proporţie de sută la 

sută de livrările de gaz din Rusia. În acelaşi timp, ea 

este o ţară de tranzit, ceea ce în fond este un lucru 

bun pentru noi. Prin Moldova anual treci peste 20 de 

miliarde de metri cubi de gaze spre România, 

Bulgaria, Grecia, Balcanii de Vest, ceea ce face din 

Moldova o piesă de joc importantă, ce nu poate fi 

neglijată. Pe de o parte, asta înseamnă că doar 

împotriva Moldovei nu pot fi aplicate sancţiuni şi 

blocade. Pe de altă parte însă, acest lucru ne face 

ostatici în perspectiva repetării unor conflicte dintre 

Rusia şi Ucraina, pentru că ţeava trece prin 

Ucraina”, susţine Andrei Popov.  

 

Directorul APE a declarat ca nu are mari lucruri de a 

reproşa autorităţilor cu privire la acţiunile întreprinse 

în timpul crizei gazelor: „Realist, în plan politico-

diplomatic, în situaţia unei crize care a afectat direct 

şi dur peste 10 state europene, Moldova nu ar fi 

putut să contribuie real la soluţionarea crizei”. În 

acelaşi timp, analistul remarcă modalitatea stranie de 

a reflecta problema sistararii gazelor în regiunea 

transnistreană de către mass-media electronică din 

Moldova. Toată atenţia presei a fost focalizată pe 

ceea ce se întâmplă în cele opt sate din raionul 

Dubăsari, aflate sub controlul autorităţilor de la 

Chişinău, fără a vorbi despre suferinţele oamenilor 

din celelalte localităţi ale regiunii transnistrene care 

deja de 2-3 zile nu mai au încălzire şi gaze. Cred că 

a fost ratată o posibilitate bună pentru a sublinia că 

Transnistria e o parte din ţara noastră şi de a arăta un 

sentiment de compasiune şi solidaritate cu populaţia 

din stânga Nistrului, contribuind la construirea unui 

sentiment de comuniune, chiar şi la nivel emoţional, 

afectiv, dintre oamenii de pe malul stâng şi drept ale 

Nistrului. Totodată, suplimentul de 1,5 mln de metri 

cubi de gaze pe zi pe care Ucraina a decis să ni-l 

acorde, probabil nu va putea ajunge la majoritatea 

locuitorilor transnistreni, în pofida asigurărilor pe 

care le-a făcut conducerea Moldovei. La mijloc tot 

este o problema tehnică, căci conducta noastră are 

racordari doar la raionele din nordul acestei regiuni 

şi nu ajunge la raioanele din centru şi sud – 

Grigoriopol, Dubăsari, Tiraspol, Slobozia.  

 
Potrivit lui Andrei Popov, în pofida aparenţelor că 

diferendul ar fi un conflict economic dintre Gazprom 

şi Ucraina, în esenţă este un conflict cu o puternică 

încărcătură geopolitică şi geoeconomică. „În prima 

parte a conflictului, Rusia a urmărit să discrediteze 

Ucraina ca şi ţară de tranzit pentru a tatona terenul în 

vederea preluării ulterioare a controlului sistemului 

de transport prin intermediul Ucrainei şi pentru a 

aduce europenilor argumente suplimentare în 

vederea necesităţii accelerării construcţiei celor două 

gazoducte alternative – prin Marea Baltică şi Marea 

Neagră, ocolind Ucraina. În a doua fază, la fel cum 

acest lucra s-a întâmplat în cazul războiului din 
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Georgia, au intrat în joc emoţiile şi Kremlinul a 

ridicat mizele jocului, fără a calcula foarte bine 

consecinţele. Ameninţările că Rusia va majora preţul 

gazelelor pentru Ucraina până la nivelul celui 

european şi poziţia rigidă în problema semnării 

memoradumului cu privire la observatorii europeni 

au şifonat imaginea Rusiei”.  

 
În opinia analistului, diferenţa faţă de anul 2006 

când a fost o primă criză este faptul că atunci Europa 

nu a fost afectată atât de puternic şi doar pentru trei-

patru state a fost nesemnificativ redusă livrarea 

gazelor, pe când în 2009 impactul negativ a fost 

mult mai puternic şi pentru un număr mult mai mare 

de ţări. În al doilea rând, în 2006 Europa mai era sub 

impresia „revoluţiei oranj” şi a susţinut în mod 

aproape necondiţionat poziţia Ucrainei, tratând 

Rusia ca pe un „agresor” ce a folosit gazul ca armă 

energetică. În aceşti 3 ani, Europa a obosit puţin faţă 

de luptele fratricide dintre conducătorii ucraineni şi 

parcă s-a obişnuit cu astfel de crize la sfârşit de an şi 

nu a atras mare atenţie acestei crize până în 

momentul când s-a pomenit fără gaze. Acum nu mai 

este atât de clar că este un singur vinovat şi acesta ar 

fi Rusia. Totuşi, rămâne concluzia că marea 

problemă este totuşi Rusia şi ca dependenţa excesivă 

şi crescândă a Uniunii Europene faţă de livrările de 

gaze din Rusia devine o problemă de securitate de 

prim plan pentru care UE trebuie să găsească un 

remediu eficient. Dar, trebuie să recunoaştem, ca şi 

imaginea Ucrainei este destul de şifonată de această 

criză. Şi criza politică perpetuată şi rivalităţile dintre 

preşedinte şi prim-ministru au jucat festa Ucrainei şi 

au fost exploatate plenar valorificate în plan 

mediatic şi propagandistic de Federaţia Rusă”.  

 

Criza va avea şi un efect pozitiv, consideră 

directorul APE: „După această criză, Europa simte 

mult mai acut vulnerabilitatea sa şi face mişcări mai 

energice pentru a găsi soluţii eficiente de răspuns, 

atât prin identificarea unor căi alternative pentru 

asigurarea cu gaze (cum ar fi construcţia 

gazoductului Nabucco din Turcia în Europa) şi a 

unor resurse alternative, cum ar fi energia atomică 

sau gazul lichifiat”.  

 

3. Vladimir Socor in dialog cu Andrei 

Popov despre Criza Gazelor si Lectiile 

Acesteia pentru Uniunea Europeana si 

R. Moldova. 12.01.2009. 
 

Andrei Popov (APE): Chiar din primele zile ale 

anului, criza gazelor tine cap de afis in presa 

internationala si locala. Ceea ce initial era tratat de 

multi doar ca o noua runda in disputa deja 

traditionala dintre Rusia si Ucraina cu privire la 

pretul gazelor si conditiile de tranzit, a degenerat 

foarte rapid intr-o foarte serioasa criza 

internationala, care afecteaza in modul cel mai 

direct interesele unui mare grup de state europene. 

Uniunea Europeana peste noapte s-a pomenit a fi 

un actor-cheie in aceasta disputa si acum se afla in 

fata unui foarte serios test de credibilitate.  

Criza are multiple fatete si dimensiuni, si in 

ultimile zile in spatiul public din Republica 

Moldova experti, oficiali, politicieni au discuat 

despre multe din ele. Un aspect separat al 

dezbaterii si, pentru multi in mod firesc cel mai 

important, tine de implicatiile acestei crize asupra 

intereselor Republicii Moldova. A fost sau nu 

pregatita Moldova? A facut sau nu totul ce putea 

pentru a minimiza impactul negativ al crizei si, in 

sens mai larg, pentru a reduce vulnerabilitatile sale 

in domeniul securitatii energetice? Are sau nu are 

tara noastra optiuni realiste pentru a-si diversifica 

sursele de aprovizionare cu gaze naturale si a 

reduce dependenta totala de gazul rusesc? Iata 

doar cateva dintre cele mai frecvente subiecte de 

discutie. 

Domnule Socor, vreau sa va propun sa punem 

lucrurile intr-un context mai larg. Sa discutam in 

prima parte despre semnificatiile internationale ale 

crizei, impactul ei asupra securitatii regionale mai 

cu seama in contextul eforturilor Uniunii de a-si 

diversifica sursele de aprovizionare cu energie si a 

reduce dependenta de Rusia. Sunteti un expert 

renumit si in materie de securitate energetica si 

sunt covnins ca ati putea plasa actuala criza intr-

un context geopolitic mai larg, analizand si 

optiunile pe care in mod realist le are Uniunea 

Europeana. In partea a doua a discutiei o sa va 

intreb despre lectiile pe care Moldova ar trebui sa 

le „invete” si optiunile pe care le are tara noastra 

in vederea reducerii vulnerabilitatii in fata 

repetarii unor astfel de situatii.  

Vladimir Socor: Deocamdată[1], singurul lucru 

care apare cu claritate este faptul că Rusia a 

declanşat în mod artificial această criză, a dorit s-o 

declanşeze, şi a căutat pretexte pentru a ajunge la 

această situaţie. În decursul lunii decembrie, Rusia a 

http://www.ape.md/libview.php?l=ro&idc=152&id=498#_ftn1
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propus preţuri pentru gazul rusesc (care, în cea mai 

mare parte, este gaz provenit din Turcmenia). Rusia 

a propus preţul care a variat fără nicio explicaţie, de 

la săptămână la săptămână, în sus şi în jos, în 

coridorul dintre 250$ pe 1000 de m
3
 şi 450$ pentru 

1000 de m
3
. De fiecare dată, partea rusă a insistat că 

acesta va fi „preţul de piaţă”.  

De fapt, nu există un „preţ de piaţă”. Preţul de piaţă 

este preţul pe care Rusia doreşte să-l eticheteze în 

acest mod. Preţurile cerute de Rusia au fost cu totul 

arbitrare în această perioadă. Ucraina a achitat toate 

facturile de gaz, ce-i drept cu întârziere de o lună 

sau, în unele cazuri, cu întârziere de două luni, dar a 

achitat facturile pentru gazul consumat în tot 

decursul anului 2008. Achitarea integrală s-a produs, 

cu oarecare întârzieri, la sfârşitul lunii decembrie 

2008. A mai rămas de plătit penalizări pentru 

întârzierea cu care Ucraina achitase facturile 

respective.  

Pentru a tranşa problema penalizărilor, atât Rusia, 

cât şi Ucraina s-au adresat arbitrajului internaţional 

de la Stockholm. Dar înainte de a începe măcar 

procedura de la Stocholm, Rusia, în mod abuziv şi 

unilateral, a încetat livrările de gaze. Repet, după ce 

Ucraina achitase toate facturile pe anul 2008. Prin 

urmare, Rusia, în mod deliberat, a provocat această 

criză.  

Mai puţin clar este motivul sau setul de motive al 

Rusiei, pentru a provoca această criză artificială. 

Aici mai multe motive sunt posibile. Iarăşi nu este 

clară ponderea fiecărui motiv în setul de motive al 

Rusiei şi modul în care au evoluat obiectivele Rusiei 

pe parcursul crizei după declanşarea ei. Iată care 

sunt posibilele motive principale ale Rusiei. 

Andrei Popov: Totuşi, este şi o diferenţă de 

percepţie din partea Europei. Analizând articolele 

de fond din marele publicaţii occidentale constat o 

diferenţă faţă modul cum a fost percepută criza din 

2006 si cum sunt vazute lucrurile astazi. Dacă în 

2006 opinia internaţională în Europa era aproape 

necondiţionat de partea Ucrainei, de data aceasta, 

liniile oarecum s-au şters, şi nu exista un contrast 

foarte mare şi nu mai iese în evidenţă faptul că 

doar Rusia a fost cea care este de vină, iar multă 

lume blamează Ucraina, de rand cu Rusia. Atât 

pentru netransparenţa în care se desfăşoară 

schemele de tranzitare a gazului, vezi 

RosUcrEnergo, pentru razboiul total pe care il 

poarta intre ei liderii ucraineni si explicatiile lor 

contraictori cu privire la motivele care au condus 

la esecul negocierilor cu Gazprom la sfarsitul 

anului 2008. Aţi simţit şi Dvs. că există o 

schimbare de optică faţă de 2006 şi acum, şi nu 

credeţi că, totuşi, criza a ştirbit şi imaginea 

Ucrainei de ţară sigură de tranzit, ţara care 

încearcă să-şi câştige şi vocaţia de ţară europeană. 

Şi nu cumva acesta a fost şi un obiectiv pe care a 

încercat să-l urmărească Rusia în acest conflict? 

Vladimir Socor: Percepţiile europene asupra crizei 

şi în ianuarie 2006, şi acum, în ianuarie 2009, nu au 

fost fixate nici un moment. Percepţiile acestea au 

evoluat în timp, chiar într-o perioadă scurtă. Au 

evoluat şi s-au schimbat în timpul fiecăreia dintre 

aceste două crize. Explicaţia acestei percepţii 

nesigure şi în continuă schimbare din partea 

europenilor este, întâi, că Europa a fost prinsă pe 

picior greşit, a fost surprinsă, de fiecare dată. Mai 

ales că intervenise şi vacanţa de Crăciun şi Anul 

Nou, care i-a făcut pe europeni să se pomenească în 

faţa unei situaţii neaşteptate la întoarcerea lor din 

vacanţă. 

Şi în al doilea rând, cauza structurală a incertitudinii 

este deficitul de expertiză pe Ucraina şi chiar pe 

Rusia, în rândurile guvernelor europene.  

Iată cum au evoluat percepţiile europene faţă de 

această criză. La început, şi în ianuarie 2006 şi 

acum, în ianuarie 2009, Europa a reacţionat iniţial, 

spunând că este o dispută comercială, în care Europa 

nu are nici un amestec şi nici un interes, şi lasă la 

discreţia acelor două părţi – Rusia şi Ucraina – să se 

înţeleagă. Aşa a început reacţia europeană de fiecare 

dată.  

În timp, in anul 2006 şi după aceea chiar, s-a 

cristalizat o percepţie europeană, potrivit căreia 

Rusia este vinovata principală, şi Ucraina este o 

victimă a atacului rus, în 2006 şi ulterior. În 2009, 

percepţia s-a schimbat, deoarece în Europa, şi în 

SUA, s-a instalat, între timp, un sentiment nu numai 

de oboseală faţă de Ucraina - „Ucraine fatigue” de 

careva vreme, dar chiar un sentiment de exasperare 

faţă de Ucraina, din cauza crizelor politice 

neîncetate, a corupţiei, şi în general a prăbuşirii 

guvernării ucrainene.  

Ucraina trece printr-o criză de guvernare, începând 

cu revoluţia oranj, care a devenit un eşec evident 
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(apropo, un avertisment pentru Republica Moldova). 

Deci, această stare de exasperare faţă de Ucraina, 

sigur că lucrează în favoarea Rusiei. În momentul în 

care Rusia a stopat livrările de gaze nu numai către 

Ucraina, dar către Europa prin Ucraina, începând cu 

ziua de 6 sau 7 ianuarie a apărut în Europa tendinţa 

de a blama şi Ucraina, din cauza lipsei de informaţii.  

Rusia câştigă în mod clar bătălia pentru opinia 

publică, bătălia propagandistică. Rusia este infinit 

mai bine decât Ucraina echipată pentru această 

bătălie. Reprezentanţii Gazprom-ului şi ai 

guvernului rus sunt în permanenţă la Londra, la 

Paris, la Berlin, la Bruxelles şi-n alte capitale 

europene. De asemenea, oamenii de afaceri şi 

personalităţi politice europene călătoresc cu 

regularitate la Moscova. Gazprom-ul a angajat firme 

de Lobby şi de Public Relations cu bani foarte grei, 

pe care Ucraina nu-i are. Mesajele ucrainene sunt 

mai confuze şi mai nesistematice decât ale 

Gazprom-ului.  

Uneori apar neconcordanţe între mesajele Ucrainei, 

adresate din diferite părţi ale guvernării ucrainene 

faţă de Occident. Deci, Gazprom-ul are un avantaj 

marcant în bătălia pentru convingerea opiniei 

publice europene. Ca un rezultat net al acestor 

tendinţe contradictorii, poziţia europenilor este, în 

general, destul de confuză, aproape echidistantă, 

între Ucraina şi Rusia, dar totuşi, cu un plus de 

iritare faţă de acţiunile abuzive ale Rusiei.  

Chiar dacă pe termen scurt Rusia a câştigat bătălia 

propagandistică, pe termen mediu şi lung, Rusia a 

suferit o înfrângere propagandistică, demonstrând, 

că este pregătită, în orice moment, să întrerupă 

livrările de gaze către clienţii săi principali, din 

cauza, cel puţin, a unei dispute bilaterale între Rusia 

şi o terţă parte. Deci, această situaţie, cu siguranţă că 

dăunează foarte mult reputaţiei Rusiei, care oarecum 

suferise mult în ultimul timp, din cauza altor 

întreruperi de livrări de petrol şi gaze către diferite 

ţări, inclusiv ţări membre ale Uniunii Europene. 

Andrei Popov: Aţi putea desprinde sau descifra, în 

spatele acţiunilor Rusiei anumite obiective de 

politică externă, pe care Rusia a încercat să le 

promoveze în mod calculat şi conştient în această 

criză. Bunăoară, se vorbeşte despre încercarea 

Rusiei de a tatona terenul pentru preluarea 

ulterioară a controlului asupra acestei conducte 

strategice de tranzit, precum şi pentru a aduce 

argumente suplimentare în faţa europenilor, 

pentru necesitatea construirii acelor două conducte 

alternative prin Marea Baltică şi Marea Neagră, 

care ar ocoli Ucraina. 

Vladimir Socor: Cu siguranţă că acestea sunt două 

din obiectivele practice ale Rusiei. Îmi pare bine că 

ne-am reîntors la această întrebare, la care 

începusem să răspun cu câteva paragrafe mai 

înainte. Obiectivele pactice sunt, cu siguranţă, de a 

crea argumente pentru europeni de a ocoli Ucraina 

prin conducte nou construite, Nord Steam prin 

Marea Baltică, şi South Stream prin Marea Neagră, 

care să ocolească Ucraina şi să ducă gaze ruseşti 

direct în Europa. Rusia nu are finanţare necesară 

pentru aceste conducte. Ea doreşte ca europenii 

înşişi să construiască aceste conducte, cu finanţe 

europene. Aici e cazul să amintim comentariul 

fostului preşedinte american Ronald Reigan din anii 

’80, când Germania începuse relaţia ei specială 

energetică cu Rusia, prin construirea marilor 

conducte terestre de gaze din Rusia pentru 

Germania. Ronald Reigan a spus atunci că „aceste 

conducte vor deveni frânghia de oţel cu care ruşii 

vor spânzura Germania”. Iata ca profeţia lui Reigan 

se adevereşte. În ceea ce priveşte aceste proiecte, 

rusii doresc ca europenii insisi sa finanţeze 

respectivele „frânghii de oţel”. Din acest motiv 

Rusia încearcă să provoace o criză a tranzitului din 

Ucraina. 

Al doilea motiv, sau în ordine cronologică ar putea fi 

chiar primul motiv: Rusia doreşte să introducă sub o 

formă sau alta controlul Rusiei asupra sistemului de 

conducte şi de depozite subterane de gaze din 

Ucraina. 

Andrei Popov: Doar a Rusiei sau a Rusiei într-un 

consorţium cu Uniunea Europeană? 

Vladimir Socor: Rusia caută o formă convenabilă 

pentru a introduce un asemenea control. Rusia a 

propus mai multe variante în decursul ultimilor ani. 

Una dintre variante este cea pe care ai menţionat-o, a 

unui consorţium în care Gazprom-ul ar avea 50 sau 

51%, Ucraina o participare mai mică şi de ochii 

lumii compania germană Ruhrgaz ar avea o 

participare simbolică de10-15%. Un document de 

intenţie în acest sens a fost semnat în anul 2002 de 

preşedintele Putin, preşedintele de atunci al Ucrainei 

Leonid Kucima şi Gerhard Schroder cancelarul de 
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atunci al Germaniei. Aceasta a fost numai una dintre 

variantele propuse. Rusia a propus şi alte variante... 

Deci, aşa-zisul consorţium, în realitate Gazprom-ul  

în control cu Ruhrgaz şi cancelarul-complice 

Schroder într-un rol minor, de ochii lumii, e una 

dintre variante.  

Andrei Popov: Să reamintim că în septembrie 2005 

cu doar câteva săptămâni înainte ca Gerhard 

Schroder sa paraseasca postul de Cancelar 

Federal, Gazprom-ul a semnat cu companiile 

germane Ruhrgaz si BASF un acord pentru 

constructia acestui gazoduct, iar Guvernul 

fedederal a acordat garantii guvernamentale 

pentru o buna parte din costul proiectului. Iar la 

scurt timp dupa parasirea postului, Schroder a 

devenit si presedintele consiliului de actionari al 

concernului Nord Stream. 

Vladimir Socor: Da, corect şi iar, Director general 

este nimeni altul decât Matia Svani, fost ofiţer al 

serviciului de spionaj din Berlinul de răsărit şi 

contact al lui Putin în Dresden pe vremea când Putin 

era şeful biroului KGB din Dresden. 

Andrei Popov: Bun, dar de curând şi un fost prim-

ministru al Finlandei, dl Lipponen, a acceptat o 

functie-cheie in acest proiect…  

Vladimir Socor: Până la urmă nu a acceptat. S-a 

încercat dar „ne polucilosi”. 

Andrei Popov: Cred că am reuşit să acoperim şi 

motivele Rusiei şi să trecem la lecţii… Pentru 

Europa astfel de crize la sfarsit de decembrie-

inceput de ianuarie au devenit aproape un ritual. 

In 2006 aceasta criza a erupt, afectand doar câteva 

state europene pentru o perioadă foarte scurtă şi să 

ne aducem aminte că atunci livrările nu au fost 

stopate, ci doar diminuate. Impactul nu s-a simţit 

atât de dur. În 2009, acest impact a fost direct, mult 

mai puternic şi asupra unui numar mult mai mare 

de state, Bulgaria si Slovacia fiind afectate cel mai 

grav. Şi Uniunea Europeană a simţit foarte acut 

această criză. Credeţi că reacţiile şi măsurile 

întreprinse de UE după criza din 2006 au fost 

suficient de eficiente atât în planul reducerii 

vulnerabilităţilor UE, în planul identificării unor 

surse alternative de aprovizionare cu energie 

precum şi a unor alte surse alternative de energie? 

A progresat UE in ultimii trei ani de zile spre 

coagularea unei pozitii unice, sau cel putin mai 

consolidate, in problema politicii energetice, 

asigurarii securitatii energetice a UE in raport cu 

Rusia si în ceea ce priveşte raporturile UE – 

Rusia? Şi credeţi că după această criză din 2009, 

lucrurile se vor schimba la nivelul politicii 

promovate de UE? 

Vladimir Socor: Răspunsul este că reacţia Uniunii 

Europene după criza din 2006 a fost cu totul 

neadecvată şi practic inexistentă. S-a vorbit foarte 

mult în 2006 despre un strigăt de alarmă care ar fi 

fost declanşat de criza ruso-ucraineană. În realitate 

strigătul de alarmă a răsunat aproape numai în 

paginile editoriale ale presei. El nu a răsunat în 

marile cancelarii europene. A răsunat desigur în 

guvernele şi în opinia publică a statelor din Europa 

centrală şi răsăriteana, dar nu a răsunat deloc în 

marile cancelarii europene din vestul Europei şi nici 

măcar la Washington.  

Lucrurile au început să se schimbe odată cu 

invadarea Georgiei de către Rusia în august 2008, 

eveniment care a pus în evidenţă vulnerabilitatea 

coridorului de tranzit dinspre Marea Caspică prin 

Caucazul de Sud spre Europa, precum şi intenţiile 

Rusiei de a sugruma acest coridor. Ca urmare s-a 

intensificat pentru prima dată în mod serios efortul 

comun al Uniunii Europene de a construi căi de 

tranzit care să nu depindă de Rusia.  

De asemenea şi criza financiară, care a izbucnit cu 

forţă deplină în toamna anului 2008, a condus la o 

schimbare de mentalitate atât la Washington cât şi la 

Bruxelles. Criza aceasta provenită din funcţionarea 

necontrolată a aşa-numitei economii de piaţă liberă 

înţeleasă în mod greşit, a dus la conştientizarea 

faptului că problemele energetice trebuie rezolvate 

cu intervenţia statului. Noţiunea însăşi „intervenţie a 

statului” a fost, până de curând, contrară atmosferei 

intelectuale care se instaurase la Washington în 

primul rând, dar şi la Bruxelles. Se presupunea că 

problemele energetice pot fi rezolvate prin jocul 

liber, spontan al aşa-numitelor forţe ale pieţei prin 

deciziile lăsate la discreţia companiilor particulare în 

domeniul energiei.  

Mentalitatea aceasta este în curs rapid de schimbare. 

Uniunea Europeană a decis să înfiinţeze o corporaţie 

sub egida Comisiei Europene, de fapt un organ 

suprastatal, pentru a investi în proiectele strategice 

energetice, folosind capital de investiţii de la 
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instituţiile oficiale finanţate de către guverne, cum ar 

fi Banca Mondiala, Fondul Monetar International 

sau Banca Europeana pentru Reconstructie si 

Dezvoltare, sau bănci naţionale din statele interesate 

ale Uniunii Europene.  

Şi la Washington s-a schimbat mentalitatea. In luna 

ianuarie a acestui an, o delegaţie a principalelor 

agenţii financiare ale guvernului Statelor Unite în 

frunte cu ministrul finanţelor, s-a dus la Istanbul 

unde au lut atitudine spunând că proiectul Nabucco, 

alte proiecte prin Caucazul de Sud şi prin Turcia 

necesită finanţare guvernamentală, garanţii 

financiare, politice şi strategice din partea 

guvernelor. E o schimbare de atitudine şi de 

mentalitate, care demult trebuia să aibă loc. Chiar eu 

personal, din modestul meu colţ, am încercat să 

promovez această schimbare de atitudine şi trebuie 

salutată schimbarea pe care o observăm.  

Andrei Popov: Ne-aţi putea vorbi mai mult despre 

perspectivele gazoductului Nabucco, şansele căruia 

pareau ca şi cum compromise în această vară, mai 

ales dupa razboiul ruso-georgian. Şi, iată, în 

ultimele luni şi săptămâni se constată resuscitarea 

acestui proiect. Am remarcat ca acum două 

săptămâni si marele concern german RWE a 

devenit parte la Consorţiumul companiilor 

internaţionale Nabucco. Uniunea Europeană a 

decis sa se implice cu bani si finanţeaza studiul de 

fezabilitate şi şansele că această conductă să fie 

pana la urma construită par să crească. Nu vorbesc 

şi de schimbările care ar putea veni si de la 

Washington in conditiile in care noul presedinte 

Obama da de inteles ca politica SUA fata de 

izolarea Iranului ar putea fi reevaluata, ceea ce ar 

putea avea impact direct asupra sanselor 

proiectului Nabucco, caci ar deschide o importanta 

sursa de gaze – iraniene – care ar face gazoductul 

respectiv mult mai rentabil din punct de vedere 

economic.  

Dar, în acelaşi timp, chiar şi la capacitatea 

maximă, atunci când este planificata finalizarea 

gazoductului Nabucco în 2013, această conductă 

alternativa nu va putea aduce in Eurpa decat 

suplimentar 30-35 de miliarde de metri cubi pe an, 

ceea ce este de aproximativ de patru ori mai puţin 

decât volumul tranzitului curent prin Ucraina spre 

Europa – 120-125 miliarde de metri cubi. Nabucco 

care urmează să înceapă în Turcia şi să aducă atât 

gazul azer (cu care este deja semnat un contract), 

cât şi gazul turcmen şi poate în perspectivă cel 

iranian si kazah prin Marea Caspică, să aducă în 

Europa tranzitând Bulgaria, România, Ungaria şi 

ajungând la un mare terminal Baumgarten în 

Austria. Dar chiar si în cazul reuşitei acestui 

proiect, volumele despre care vorbim – 30-35 

miliarde de metri cubi pe an, mi se pare mult sub 

necesităţile Uniunii Europene – necesitati in 

continua crestere, de altfel. In acest context, vreau 

sa va intreb daca credeti ca sunt justificate 

sperantele pe care multi le investesc in proiectul 

Nabucco mizand ca el va ameliora substantial 

situatia si va reduce dependenta Europei de 

Rusia?   

Vladimir Socor: Ai deptate. Din fericire în privinţa 

proiectului Nabucco au intervenit recent câteva 

schimbări conceptuale remarcabile care modifică 

esenţa proiectului în bine. Nabucco este acum 

conceput de către Uniunea Europeană ca o parte a 

unui proiect de anvergură mult mai mare numit 

Coridorul Sudic de Energie. Coridorul Sudic care ar 

consta din, cel puţin, patru conducte. Nabucco - fără 

îndoială este coloana vertebrală al acestui coridor. 

Andrei Popov: Capacitatea de 30-35 de miliarde de 

metri cubi? 

Vladimir Socor: 31 de miliarde. Plus 

interconectorul Turcia, Grecia, Italia alimentat 

preponderent din Azerbaijan, plus proiectul 

conductei numit White Stream din Georgia pe 

fundul Mării Negre până în Ucraina sau până în 

România (mai probabil în România decât în 

Ucraina). 

Interconectorul Turcia, Grecia, Italia alimentat din 

Azerbaidjan deja funcţionează. Capacitatea actuală 

este de 4 miliarde de metri cubi, capacitate 

proiectată de la 8 până la 10 miliarde de metri cubi. 

Andrei Popov: Deoarece vorbim despre miliarde şi 

folosim multe cifre, va propun să punem lucrurile 

în context. La ora actuală Republica Moldova, fara 

Transnistria, consumă ceva mai mult de un miliard 

şi jumătate de metri cubi pe an, dacă nu mă înşel, 

exact? 

Vladimir Socor: Da. 
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Andrei Popov: Iar prin teritoriul Republicii 

Moldova spre România, Bulgaria şi Balcanii de 

vest tranzitează circa 20-23 miliarde de metri cubi. 

Vladimir Socor: Corect. Aşa, deci coridorul sudic 

Nabucco am menţionat, interconectorul l-am 

menţionat, conducta Shah Deniz din Azerbaidjan, 

Georgia, în Turcia care urmează să conecteze cu 

Nabucco sau cu Interconectorul – capacitatea actuală 

de 8 miliarde de metri cubi, capacitate proiectată 

pentru anul 2011 – 16 miliarde de metri cubi. Şi 

conducta existentă numai în concept, deloc pe teren 

– White Stream, am menţionat-o din Georgia spre 

Ucraina sau spre România cu şanse mai bune pentru 

România. Conectate la aceste conducte prin 

Caucazul de sud ar urma să fie conducta 

transcaspică din Turkmenistan.  

Rezervele Turkmenistanului sunt, probabil, pe al 

treilea loc din lume, după Rusia şi Iran. Rezervele 

Turkmenistanului sunt incomplet estimate, 

incomplet explorate. Cele mai recente rezultate ale 

explorărilor de o firmă britanică foarte reputată arată 

zăcăminte imense de gaz, care acum, atât Concernul 

Nabucco cât şi companiile membre ale Concernului 

Nabucco, de exemplu RWE, încearcă să convingă 

Turkmenistanul să alimenteze aceste conducte. 

Chiar săptămâna trecută preşedintele companiei 

germane RWE a fost în vizită în Turkmenistan, cu 

puţin înaintea lui fusese comisarul european pentru 

energie şi, de fapt, a luat naştere o adevărată 

procesiune de demnitari europeni ducându-se în 

Turkmenistan pentru a convinge Turkmenistanul să 

participe la o conductă transcaspică. 

Andrei Popov: Dar nu e prea târziu? Rusia, cel 

putin pare a fi mult mai avansata, în discuţiile cu 

Turkmenistanul? S-a vorbit chiar ca ar fi 

contractat mai tot gazul turcmen pe nu mai stiu 

cati ani inainte... 

Vladimir Socor: Nu e prea târziu deloc. Există 

ideea aceasta propagată mai mult, cred că de ruşi, 

potrivit căreia Turkmenistanul deja s-ar fi angajat să 

livreze Rusiei practic tot exportul turcmen până în 

anul 2024 - e complet greşit. Rusia şi 

Turkmenistanul au un acord care expiră în 2009. 

Acordul referitor la 2024 este un acord semnat în 

anul 2003, ca acord de intenţie, nu e un contract, nu 

e un acord care obligă, este o simplă declaraţie de 

intenţie aşa cum sunt nenumărate declaraţii de 

intenţie între nenumăraţi parteneri în domeniul 

energetic fără să se ajungă la rezultate concrete. 

Zăcămintele Turkmenistanului sunt complet 

deschise competiţiei libere începând cu anul 2009, 

inclusiv câmpurile imense descoperite recent. Pentru 

acele zăcăminte nu există nici o obligaţie din partea 

Turkmenistanului şi nici un drept din partea Rusiei 

sau a Chinei sau a altui stat. Dealtfel, în 

Turkmenistan nici companii ruseşti nu au avut până 

acum acces la depozite pe uscat, numai companii 

locale din Turkmenistan au extras gazul din depozite 

terestre şi recent compania de stat a Chinei a căpătat 

o concesie pentru un câmp de gaze pe uscat. Iar 

câmpurile din zona turcmena a Mării Caspice 

aşteaptă investitori occidentali.  

Deci jocul din Turkmenistan este un joc complet 

deschis pe care Occidentul are toate şansele să-l 

câştige prin tehnologie superioară şi prin finanţare 

superioară. Kazahstanul, pe de altă parte, nu are un 

volum disponibil suficient de gaze pentru export. 

Producţia Kazahstanului este consumată în mare 

parte în interiorul ţării, iar disponibilul de export este 

deja îndreptat pe o perioadă destul de lungă către 

Rusia, pentru rafinăria de la Orenburg, cantităţi 

destul de modeste, dar contractate deja pe termen 

lung.  

Deci Turkmenistanul este sursa de bază. Şi ajungem 

la poblema Iranului pe care am menţionat-o, e foarte 

importantă. Statele Unite au comis o greşeală 

strategică foarte mare cu consecinţe, posibil pe 

termen lung, încercând să excludă Iranul din 

comerţul mondial cu petrol şi gaze. Să sperăm că 

administraţia Obama va revizui această politică. 

Iranul poate deveni o sursă majoră pentru Coridorul 

Sudic proiectat de Uniunea Europeană cu sprijinul 

politic american şi posibil cu sprijinul financiar 

american pentru gaze caspice din Orientul mijlociu 

în direcţia Europei.  

Tu bine ai spus Nabucco, el însuşi este insuficient 

pentru a atinge scopurile securităţii energetice ale 

Uniunii Europene. Aceste scopuri pot fi rezumate la 

următoarele două componente: acces direct la gaze 

neruseşti şi în acelaşi timp, diminuarea ponderii 

gazului rusesc în consumul total al Europei. Pentru a 

atinge aceste două obiective-gemene, creşterea 

volumului de gaze importate şi diminuarea ponderii 

Rusiei în totalul volumului, este nevoie de 

dezvoltarea coridorului sudic în toată amploarea sa: 
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cele patru conducte, pe care le-am menţionat, 

alimentate din Turkmenistan şi din 

Iran.                                                       

Andrei Popov: Dupa ce am desenat acest tablou 

strategic, v-aş propune ca în partea a doua a 

discuţiei să ne concentrăm asupra contextului 

regional si implicatiilor pe care aceasta criza le are 

asupra Republicii Moldova. Şi de data aceasta 

Moldova s-a dovedit a fi foarte vulnerabilă şi 

practic ostatică într-un joc mult mai mare cu mize 

mult mai mari, dar care ne loveşte în modul cel mai 

direct. Atunci când panica şi aşteptările 

deconectării şi a unor zile friguroase fără gaze în 

case a părut să atingă apogeul şi a început 

numărătoarea inversă, iată am primit o mână de 

ajutor din partea Ucrainei, care s-a angajat, pe o 

perioadă nedefinită, să ne furnizeze câte 1.5 mln de 

metri cubi din propriile rezerve. Totuşi, Rusia 

rămâne furnizorul unic de gaze pentru Republica 

Moldova. Conducta strategică spre Balcani, care 

traversează Ucraina şi Republica Moldova, este 

sursa principala din care primim gaze (Ce-i drept 

mai este si o ramificatie care vine din nord si 

ajunge doar la Chisinau). Ce se poate de făcut în 

această situaţie de către Chişinău? Ce putem 

realist face dacă nu pentru a elimina 

completamente riscurile, cel puţin pentru a reduce 

vulnerabilitatea şi a estompa efectul negativ al 

unor asemenea situaţii în viitor? Şi cât de fezabilă, 

credeţi, in acest context, ar putea fi racordarea 

Republicii Moldova la sistemul de distributie a 

gazelor a României? 

Vladimir Socor: Primul pas necesar este 

introducerea unei proceduri permanente de 

consultare a Chişinăului cu Uniunea Europeană. Aici 

este cazul să amintim iniţiativa lui Marc Tkaciuk, 

consilierul preşedintelui Vladimir Voronin, în 

ianuarie 2006. În timpul blocadei gazelor ruseşti 

împotriva Ucrainei, Marc Tkaciuk a propus ca 

Ucraina şi Republica Moldova să se adreseze în 

comun Uniunii Europene, solicitând venirea 

experţilor europeni şi implicarea acestora în 

stabilirea unui mecanism al preţurilor de piaţă pentru 

gazul rusesc, atât pentru Ucraina cât şi pentru 

Republica Moldova, cât şi participarea experţilor 

europeni la negocieri asupra preţului şi contractelor 

de livrare între Rusia şi Ucraina, Rusia şi Republica 

Moldova.  

Dl Tkaciuk a pregătit textul adresării comune 

Voronin-Iuscenko, pe care într-adevăr preşedintele 

Iuşcenko a şi trimis-o Uniunii Europene în ziua de 3 

ianuarie 2006. Din nefericire, în ziua de 4 ianuarie, 

preşedintele Iuşcenko s-a răzgândit şi a autorizat 

reprezentanţii echipei sale energetice să semneze 

acel infam acord, care a introdus RosUcrEnergo, nu 

numai în energetica Ucrainei, dar şi în 

macroeconomia şi politica ei. Deci e cazul să-l 

creditam pe Marc Tcaciuc cu această iniţiativă, care, 

iată astăzi, după trei ani, se îndeplineşte de către 

Uniunea Europeană, care a ajuns în sfârşit la 

conştientizarea unui fapt pe care Presedintia 

Republicii Moldova îl conştientizase încă din 

ianuarie 2006. Deci, un pas întârziat, dar unul foarte 

potrivit. 

Al doilea, îmi pare imperioasă racordarea reţelei de 

gaze a Republicii Moldova cu reţeaua românească. 

Am aflat de la experţi români în domeniul gazelor 

faptul că politica României în extragerea gazului are 

ca obiectiv să prelungească disponibilitatea 

zăcămintelor de gaze din România pentru următorii 

30 de ani: ritmul extracţiei anuale de gaze în 

România este calculat în aşa mod încât rezervele 

care sunt actualmente cunoscute şi dovedite să 

dureze încă 30 de ani. După părerea mea, am spus 

acest lucru şi în România şi cu alte ocazii, consumul 

Republicii Moldova este atât de modest, încât 

România ar putea, fără să facă sacrificii economice 

deosebite, să asigure măcar o parte din necesarul de 

gaze al Republicii Moldova, racordând cele două 

reţele eventual pe traseul Iaşi - Bălţi, sau pe alt 

traseu, în aşa mod încât şi Chişinăul să fie conectat. 

Pentru România cu producţia ei de 12 miliarde de 

metri cubi pe an, a furniza Republicii Moldova, să 

spunem, 600-700 de milioane de metri cubi pe an 

(adică jumătate din ceea ce se consumă) nu ar fi un 

sacrificiu teribil şi, cu siguranţă, ar fi o politică de 

asigurare a Republicii Moldova împotriva 

vulnerabilităţii faţă de Rusia. Îmi pare un imperativ 

strategic. Încă o dată se dovedeşte faptul că 

economia energetică nu este în primul rând o 

chestiune de piaţă liberă, dar o chestiune de 

strategie, de intervenţie guvernamentală şi de 

interese naţionale. Aici eu văd un interes naţional 

comun al României şi Republicii Moldova. Retorica 

despre frăţietate nu face nici două parale dacă 

România, cu surplusul ei de energie, nu intervine în 

situaţii de criză pentru Republica Moldova. 
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Andrei Popov: Dar totuşi este vorba şi de anumite 

restricţii de ordin tehnic. Ceea ce am aflat eu de la 

specialişti, este faptul că este imposibil, în cazul 

unor intermitenţe de acest gen, de a folosi pe 

perioade scurte de timp în sens invers conducta 

strategică care trece din Moldova în România şi 

mai departe. După cum mi-au explicat experţii, 

compresoarele sunt setate în aşa fel încât ele 

pompează acest gaz, la presiune foarte mare, în 

direcţia nord-est – sud-vest şi a schimba in sens 

revers este posibil doar atunci când se ia o decizie 

strategică şi este foarte greu să faci acest lucru 

pentru intermitenţe sporadice si relativ scurte de 

acest gen. 

Vladimir Socor: Conducta ceea este goală. 

Republica Moldova suferă anume din cauza că 

această conductă este goală. Legătura de acolo este 

irelevantă pentru relaţia dintre Republica Moldova şi 

România. Cred că suntem amândoi de acord cu 

faptul că avem această premisă pentru racordarea 

dintre Republica Moldova şi România, premisa fiind 

conducta de capacitate considerabilă care ajunge de 

la câmpurile de gaze ale României până la Iaşi. Şi în 

plus, România se bucură de flexibilitate în ceea 

priveşte sursele pentru generarea curentului electric. 

România dispune de cărbune şi de centrala nucleară 

de la Cernavodă. Ca rezultat, România are un 

surplus de electricitate, pe care, în aceste zile de 

criză, îl exportă în ţări vecine, cum ar fi Bulgaria. 

Discutia realizata la data de 12 ianuarie 2009. 

http://www.ape.md/libview.php?l=ro&idc=152&id=

498  

4. Opinii Experţii despre Vizita 

Ministrului Român de Externe Cristian 

Diaconescu la Chişinău. NewsIn. 

23.01.2009. 
Vizita ministrului Cristian Diaconescu la Chişinău 

nu va aduce rezultate imediate în plan bilateral, dar 

experţi consultaţi de NewsIn au remarcat schimbări 

de ton în discursul oficialilor moldoveni, precum şi 

un element nou - menţionarea proiectului Nabucco, 

o posibilă pârghie în relaţia cu Rusia. Vizita la 

Chişinău a ministrului român de externe a arătat 

interesul Bucureştiului pentru îmbunătăţirea 

relaţiilor cu R.Moldova, însă despre o dezgheţare a 

relaţiilor se va putea vorbi abia după alegerile 

parlamentare moldovene din luna aprilie 2009, 

susţin observatori politici moldoveni.  

 

Experţii de la Chişinău consultaţi de NewsIn se arată 

rezervaţi în ceea ce priveşte o îmbunătăţire 

spectaculoasă imediată a relaţiilor dintre Chişinău şi 

Bucureşti după vizita ministrului de externe Cristian 

Diaconescu, fiind sceptici în ceea ce 

priveşte marcarea unor progrese în "dosarele 

sensibile" în cele două luni rămase până la alegerile 

parlamentare din aprilie 2009 din Republica 

Moldova. Totuşi, observatorii politici atrag atenţia 

că autorităţile comuniste vor încerca să scoată 

avantaje politice şi de imagine de pe urma 

restabiliriii dialogului politic cu Bucureştiul, în 

perspectiva alegerilor parlamentare din primăvară. 

"Dosarele sensibile" în relaţiile Chişinău-Bucureşti 

sunt Tratatul de bază şi cel de frontieră, Convenţia 

de mic trafic în zonele frontaliere şi deschiderea a 

două consulate române noi la Cahul şi Bălţi – 

subiecte asupra cărora România şi Republica 

Moldova au viziuni contradictorii în mai multe 

privinţe.  

 

Victor Chirilă, director de programe la Asociaţia 

pentru Politică Externă de la Chişinău, crede că este 

prematur să se spere că vizita lui Cristian 

Diaconescu la Chişinău a fost una care să semnifice 

începutul unei etape calitativ mai bune în relaţiile 

dintre Chişinău şi Bucureşti. "Au mai fost vizite 

similare în trecut, când s-a discutat de asemenea 

despre pragmatism, vizite care au dat speranţe şi în 

final am avut aceleaşi relaţii tensionate între 

autorităţile moldovene şi cele române. Scopul lui 

Diaconescu a fost de a stabili primul contact cu 

autorităţile moldovene şi de a se documenta asupra 

poziţiei Chişinăului", a declarat Victor Chirilă.  

 

Analistul este sceptic în ceea ce priveşte posibilitatea 

avansării "dosarelor sensibile" din relaţiile moldo-

române în cele două luni care au mai rămas până la 

alegerile din aprilie 2009. "Pentru aceasta, ambele 

părţi trebuie să fie gata de compromis şi nu mi-e 

foarte clar că ar dori să facă acest lucru", spune 

Chirilă.   

Întrebat dacă autorităţile moldovene nu vin cu un 

mesaj incoerent atunci când declară pe de o parte că 

mizează pe susţinerea Bucureştiului pe calea 

integrării europene, iar de pe altă parte că nu au 

nevoie de un avocat în integrarea europeană, Victor 

Chirilă a spus că însuşi faptul recunoaşterii rolului 

pozitiv al României în apropierea Republicii 

Moldova de UE reprezintă o schimbare de accent 

din partea autorităţilor de la Chişinău.  

 

http://www.ape.md/libview.php?l=ro&idc=152&id=498
http://www.ape.md/libview.php?l=ro&idc=152&id=498
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"Nu trebuie să uităm totuşi faptul că ne aflăm în prag 

de campanie electorală pentru parlamentare şi unele 

schimbări de accent pe care personal le-am perceput 

în retorica Chişinăului mă fac să cred că autorităţile 

moldovene ar vrea să tragă dividende din 

îmbunătăţirea relaţiilor cu România prin încercarea 

de a apropia sau chiar de a ajuge la semnarea 

documentelor sensibile – a Tratatului de bază şi a 

celui de frontieră", spune Victor Chirilă.  

 

Expertul constată faptul că autorităţile moldovene 

par să fi acceptat unele condiţii ale Bucureştiului în 

ceea ce priveşte cele două documente în discuţie. 

Astfel, ministrul moldovean de externe Andrei 

Stratan nu a mai vorbit la conferinţa de presă de 

după întâlnirea lui Cristian Diaconescu despre un 

"Tratat de bună vecinătate şi cooperare", asupra 

căruia insista în trecut, ci despre un "Tratat de 

parteneriat şi cooperare". Este o schimbare de 

accent, putem spune că este o cedare făcută 

României, spune Victor Chirilă. De asemenea, 

Stratan nu mai vorbeşte despre un Acord privind 

frontiera de stat, ci despre un "Acord privind statutul 

şi regimul trecerii frontierei dintre Republica 

Moldova şi România". Expertul a mai remarcat 

faptul că ministrul moldovean de externe a declarat 

că mai există foarte puţine divergenţe asupra acestor 

documente, ceea ce în fond ar părea că inspiră un 

oarecare optimism.  

 

"Sunt formule noi pe care până acum nu le-am 

întâlnit în limbajul autorităţilor de la Chişinău. Noi 

formule care mă fac să cred că Chişinău înţelege 

totuşi că este nevoie de compromis. Şi probabil că 

încercând să găsească aceste soluţii de compromis, 

autorităţile moldovene îşi doresc semnarea acestor 

documente până la alegerile parlamentare din aprilie 

2009", constată Victor Chirilă.   

 

Pe de altă parte, expertul este puţin înclinat să 

creadă că această vizită va aduce un plus de capital 

de imagine Partidului Comuniştilor, aşa cum s-a 

întâmplat în preajma alegerilor din 2005, când 

preşedintele român Traian Băsescu a venit la 

Chişinău, gest perceput drept un mesaj de susţinere 

pentru majoritatea comunistă de la guvernare. 

Situaţia este diferită în prezent şi asta, pentru că 

Diaconescu nu a venit cu un mesaj de susţinere 

pentru Partidul Comuniştilor, ci a avut o misiune pur 

diplomatică – de a stabili relaţii de cooperare cu 

diplomaţia de la Chişinău şi de a schiţa nişte acţiuni 

de perspectivă – fie că este vorba despre integrare 

europeană, cooperare regională în Europa de Sud-

Est sau cooperarea în domeniul transfrontalier. 

"Cred că de această dată autorităţile de la Bucureşti 

vor fi mult mai atente în a se implica în jocul politic 

din Republica Moldova", este de părere Victor 

Chirilă.  

 

"Este bine că există acest dialog diplomatic, pentru 

că am văzut în trecut că lipsa unui astfel de dialog 

exacerbează problemele existente şi nicidecum nu 

vine să găsească soluţiile necesare pentru depăşirea 

lor. Sper că documentarea pe care a făcut-o Cristian 

Diaconescu la Chişinău îi va ajuta pe diplomaţii 

români să formuleze mai bine strategia de viitor a 

României faţă de Republica Moldova", spune 

expertul. Potrivit lui Chirilă, această viitoare 

strategie a României se va baza pe proiectul 

european şi pe modelul european de cooperare. 

"Proiectul european înseamnă că în continuare 

România va asista Republica Moldova pe calea 

integrării în UE. De asemenea, modelul european 

înseamnă un spirit european de cooperare, înseamnă 

compromis, înseamnă o predispoziţie pentru găsirea 

unor soluţii şi nu pentru aprofundarea divergenţelor 

care există", a conchis Victor Chirilă, director de 

programe la Asociaţia pentru Politică Externă.  

 

Analistul independent Vlad Lupan este şi el de 

părere că nu este momentul să se vorbească despre o 

încălzire a relaţiilor cu două luni înainte de alegerile 

din Republica Moldova, însă vizita lui Diaconescu 

este un semnal pe care îl transmite Bucureştiul în 

ceea ce priveşte interesul pe care îl are faţă de 

Republica Moldova.  

 

Totuşi, crede expertul, declaraţiile autorităţilor 

moldovene potrivit cărora Chişinăul doreşte 

susţinerea României atât în integrarea europeană, cât 

şi în problema unei viitoare - foarte îndepărtate de 

altfel - diversificări a surselor energetice prin 

Nabucco au constituit un rezultat pozitiv al acestei 

vizite. Vlad Lupan constată şi o anumită discrepanţă 

de mesaj, atunci când, pe de altă parte, ministrul 

Stratan spune că Republica Moldova nu are nevoie 

de avocaţi în dialogul cu Bruxelles-ul. "Asemenea 

declaraţii contradictorii sunt caracteristice 

guvernului actual", spune expertul. El a amintit că în 

luna februarie la Chişinău urmează să vină ministrul 

de externe al Rusiei, Serghei Lavrov. "Nu exclud că 

autorităţile moldovene afişează o îmbunătăţire la 

relaţiilor cu România şi dorinţa de a diversifica 

sursele de energie pentru a-şi crea o pârghie de 

influenţă în dialogul cu Moscova", spune Lupan.  
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Potrivit expertului, autorităţile de la Chişinău fără 

îndoială îşi doresc o relaxare a relaţiilor cu România, 

pentru că o astfel de relaţie, inclusiv înainte de vizita 

lui Lavrov, asigură un soi de pârghie de influenţă 

asupra Moscovei, o face ceva mai flexibilă. "Pe de 

altă parte, cu două luni înainte de alegeri, lansarea 

unor promisiuni de semnare a Tratatul de bază, a 

Convenţiei de mic trafic la frontieră nu ştiu pe cât 

sunt de fezabile, dar în mod clar îmbunătăţesc 

imaginea guvernării. S-ar putea ca autorităţile de la 

Chişinău, în funcţie de relaţia cu Federaţia Rusă, să 

insiste pe lângă Bucureşti să fie ajutate cu 

promovarea acestor documente, ca să-şi creeze o 

pârghie asupra Kremlinului, să-l facă mai flexibil", 

este de părere Vlad Lupan.  

 

"Pentru Guvernul de la Chişinău alegerile 

parlamentare sunt extrem de importante şi faptul că 

ministrul de externe de la Bucureşti a venit la 

Chişinău este o posibilitate de a utiliza această vizită 

inclusiv în agenda electorală. Totuşi, cel mai mult 

guvernarea de la Chişinău este îngrijorată de relaţia 

sa cu Rusia şi de o posibilă implicare a Rusiei în 

electorala din 2009. Eu cred că încă este devreme să 

vorbim despre o îmbunătăţire a relaţiilor dintre 

Republica Moldova şi România", conchide Vlad 

Lupan.  

 

Expertul a susţinut teza lansată de cei doi miniştri de 

externe – moldovean şi român – privind necesitatea 

construirii unei relaţii pe principii europene, care să 

devină o platformă pentru o cooperare calitativ mai 

bună. "Republica Moldova trebuie să aibă un 

parteneriat strategic european cu România. Totuşi, 

lansarea unor asemenea declaraţii cu două luni 

înainte de alegeri sunt interesante, dar va trebui să 

aşteptăm până după alegeri să vedem care va fi 

coaliţia de guvernare la Chişinău şi dacă aceste 

iniţiative vor fi continuate de cei care vor veni la 

putere. Abia atunci se va vedea ce substanţă va 

prinde acest parteneriat european cu România", 

explică expertul independent Vlad Lupan.  

 

5. Opinii despre Optimismul Preşedintelui 

Vladimir Voronin în privinţa 

soluţionării conflictului transnistrean. 

Imedia. 29.01.2009.  
Preşedintele Republicii Moldova Vladimir Voronin 

a anunţat, marţi, că ar putea avea în timpul apropiat 

o întâlnire cu omologul său rus, Dmitri Medvedev, 

cu care să discute despre problema transnistreană. 

Vladimir Voronin a făcut declaraţia respectivă la o 

videoconferinţă la care au participat jurnalişti de la 

Chişinău şi Moscova. Potrivit BASA-press şeful 

statului a spus că „există o înţelegere cu preşedintele 

rus, Dmitri Medvedev, în privinţa unei întrevederi în 

cadrul căreia se va discuta reglementarea 

conflictului transnistrean” şi “cred că această 

întrevedere va avea loc în curând”. În acelaşi 

context, Voronin a apreciat faptul că Federaţia Rusă 

a recunoscut integritatea teritorială a Republicii 

Moldova.  “Sunt foate optimist în ceea ce priveşte 

soluţionarea problemei transnistrene. /…/ Există 

reacţii pozitive la proiectul nostru privind statutul 

autonomiei transnistrene de la  participanţii la 

negocieri, cu excepţia Federaţiei Ruse şi a 

Transnistriei”, a precizat preşedintele Voronin. În 

legătură cu anunţata întâlnire Voronin – Medvedev, 

ministrul Afacerilor Externe şi Integrării Europene 

al Republicii Moldova,  Andrei Stratan,   a precizat, 

între altele,  marţi, în cadrul unei întâlniri cu 

jurnaliştii,  că „noi nicidecum nu intenţionăm  să 

avem negocieri în formatul „1+1” sau „1+2”. Noi 

vom saluta acceptul părţilor ca noi să avem 

consultări pe marginea problemelor  soluţionării 

conflictului transnistrean. /.../  Este foarte important 

să menţinem acest dialog în continuare (cu Federaţia 

Rusă –n.r.) şi să nu fim învinuiţi că Republica 

Moldova,  din cauza nedorinţei de a se întâlni cu 

cineva, blochează intenţionat reluarea negocierilor în 

formatul „5+2”. „Noi – a mai spus Andrei Stratan - 

am îndemnat şi îndemnăm în continuare comunitatea 

internaţională ca subiectul respectiv să fie abordat 

permanent în cadrul reuniunuilor comune pe care le 

are atât Uniunea Europeană cu Federaţia Rusă, cât şi 

în cadrul celora  din formatul SUA – Federaţia  

Rusă, ca să mişcăm carul din loc şi să ne convocăm 

în formatul de negocieri „5+2””.  Potrivit ministrului 

moldovean de Externe, „acest subiect (al reluării 

negocierilor în format „5+2” – n.r.)  va fi inclus în 

agenda discuţiilor cu ministrul de Externe al 

Federaţiei Ruse, Serghei Lavrov,  care a acceptat 

invitaţia de a vizita Republica Moldova /.../ în zilele 

de 23-24 februarie”.  

Comentarii  

Grigori Valovoi: Singurul lucru la care ne putem 

aştepta este o dinamizare a dialogului dintre 

Chişinău şi Moscova. Comentatorul politic Grigori 

Valovoi, redactor-şef la ziarul „Novaia Gazeta” din 

regiunea nistreană, consideră că „singurul lucru la 

care ne putem aştepta până la alegerile parlamentare 

din Republica Moldova este o dinamizare a 

discuţiilor dintre autorităţile de la Chişinău şi cele de 

la Moscova”. „Atât timp cât  nu există o certitudine 

privind viitoarea configuraţie politică în structurile 

http://www.basa.md/
http://www.mfa.gov.md/
http://www.mfa.gov.md/
http://www.mfa.gov.md/
http://www.novaiagazeta.org.ru/
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puterii de la Chişinău, este puţin probabil ca vreuna 

dintre părţi să accepte o rezolvare definitivă a 

conflictului. Mai degrabă se va lucra asupra a tot 

felul de documente, dar aceste documente ar trebui 

elaborate de grupurile de experţi, care însă, pentru 

moment, sunt nefuncţionale. Deşi nu cred să există 

perspective ca problema transnistreană să fie 

rezolvată în viitoarele câteva luni, totuşi, viaţa ne-a 

învăţat că există situaţii care nu pot fi prevăzute, 

cum s-a întâmplat cu memorandumul Kozak”, a spus 

Valovoi. În opinia sa, „o reglementare rapidă a crizei 

transnistrene ar fi posibilă dacă Preşedintele Voronin 

şi Preşedintele Medvedev ar găsi un compromis, 

însă acest lucru pare, totuşi, puţin probabil”. 

Petru Bogatu:  Afirmaţiile lui Vladimir Voronin au 

clar o conotaţie electorală. Comentatorul politic 

Petru Bogatu, editorialist la ziarul „Jurnal de 

Chişinău”, consideră că „afirmaţiile lui Vladimir 

Voronin au clar o conotaţie electorală şi nu trebuie 

să ne facem iluzii că problema transnistreană ar 

putea fi rezolvată în timpul apropiat”. „Odată cu 

intrarea Partidului Comuniştilor în campania 

electorală se vor mai face asemenea promisiuni. 

Preşedintele Voronin care, în 2008, făcuse 

promisiuni extrem de generoase privind rezolvarea 

crizei transnistrene, n-are cum să renunţe la 

asemenea declaraţii şi să se facă că plouă. În acelaşi 

timp, la Moscova nu s-a schimbat nimic şi Rusia nu 

are de gând să cedeze Transnistria gratis Republicii 

Moldova aşa cum i-ar conveni Chişinăului”, a spus 

editorialistul. 

Eugen Revenco: O întâlnire dintre Vladimir 

Voronin şi Dmitri Medvedev ar putea aduce 

Partidului Comuniştilor un plus de voturi din partea 

electoratului prorus. Analistul politic Eugen 

Revenco de la Asociaţia pentru Politică Externă 

afirmă că „se apropie alegerile şi în acest context 

declaraţiile Preşedintelui Voronin despre problema 

transnistreană  nu pot avea decât o încărcătură 

pozitivă”. În opinia analistului, o întâlnire a lui 

Vladimir Voronin cu Dmitri Medvedev ar putea 

aduce Partidului Comuniştilor un plus de voturi din 

partea electoratului prorus din Republica Moldova, 

dar „această întâlnire va purta mai mult un caracter 

de faţadă”. „Este puţin probabil ca la o astfel de 

întâlnire să se discute probleme cruciale - ca 

retragerea trupelor ruse, de ex., -  care ar irita 

Moscova”, a spus Eugen Revenco. „Astfel, nu ne 

putem aştepta la o soluţionare a problemei pe ultima 

sută de metri şi sper că Chişinăul, care vroia anterior 

cu tot dinadinsul să rezolve problema transnistreană 

până la alegerile din 2009, s-a debarasat de 

asemenea dorinţe”, a menţionat Revenco. 

6. În 2008 Moldova s-a Manifestat 

Contradictoriu pe Arena 

Internaţională. Interviu cu Victor 

Chirilă, APE. Info-Prim Neo. 

08.01.2009. 

 

Eugenia Pogor (IPN): Cum s-a manifestat R. 

Moldova în anul 2008 pe arena internaţională?  

 

Victor Chirilă: A fost destul de prezentă în plan 

regional, a deţinut preşedinţia în cinci organizaţii 

regionale. Evident, Moldova a încercat să folosească 

aceste pârghii pentru a-şi spori statutul său în 

relaţiile cu Uniunea Europeană (UE). Ţara încearcă 

să demonstreze că, fiind prezentă în mai toate 

iniţiativele de cooperare regională din Europa de 

Sud-Est, este înaintea unor astfel de ţări precum 

Ucraina sau Georgia în pretenţiile lor de a se apropia 

de UE. Acest lucru, într-adevăr, este un avantaj, dar 

acest avantaj pentru a fi valorificat trebuie privit în 

paralel cu reformele interne din R. Moldova la 

diferite capitole. Integrarea pe plan regional nu ne va 

duce automat în UE, dacă nu vom fi pregătiţi acasă 

pentru a face faţă acelor cerinţe pe care ni le pune 

UE.  
În acelaşi timp, Moldova a fost prezentă şi în 

Comunitatea Statelor Independente (CSI). Discuţiile 

privind compatibilitatea sau incompatibilitatea 

aflării noastre în CSI, în paralel cu dorinţa de a ne 

integra în UE, sunt din ce în ce mai prezente în 

spaţiul public de la Chişinău. Tot mai mulţi 

politicieni şi experţi înţeleg că, pe măsură ce ne 

apropiem de UE, contradicţia în aspiraţiile europene 

şi rămânerea în CSI va fi tot mai mare şi atunci va 

veni, fără îndoială, timpul când autorităţile vor trebui 

să decidă în care direcţie trebuie să mergem. 

Deocamdată, autorităţile încearcă să ne convingă că 

nu există o astfel de contradicţie. Cred că aceste 

declaraţii sunt legate de dorinţa de a face Rusia mult 

mai flexibilă faţă de problema transnistreană, dar 

această menajare a susceptibilităţilor ruseşti nu dă 

rezultatele scontate. Propunerile „de pachet” pentru 

soluţionarea conflictului, înaintate de preşedintele 

Vladimir Voronin lui Vladimir Putin în 2006, rămân 

în continuare fără răspuns. Dimpotrivă, încercarea 

de a negocia direct cu Rusia a dat faliment. Ultima 

întrevedere dintre Vladimir Voronin şi Igor Smirnov 

demonstrează că Rusia încearcă să convingă 

Moldova să discute de la egal la egal cu Transnistria, 

http://www.jurnal.md/
http://www.jurnal.md/
http://www.jurnal.md/
http://www.ape.md/
http://www.ape.md/
http://www.ape.md/
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ceea ce nu corespunde intereselor R. Moldova, iar 

încercarea de a demara consultări în formatul 2+1, 

care pot fi interpretate ca negocieri, este o încercare 

atât a Tiraspolului, cât şi a Rusiei, de a submina 

formatul 5+2. În concluzie, se poate spune că în 

2008 R. Moldova s-a manifestat contradictoriu.  
 

Eugenia Pogor: Care sunt semnele distinctive ale 

comportamentului R. Moldova în raport cu 

principalii parteneri externi?  

 

Victor Chirilă: În relaţiile cu Rusia, am avut parte 

de un dialog mai activ la nivel de autorităţi centrale. 

Acest lucru este explicabil: Vladimir Voronin a 

promis că problema transnistreană are şanse mari să 

fie soluţionată până la alegerile parlamentare 2009. 

În virtutea acestui obiectiv, a avut loc o încălzire a 

relaţiilor cu Rusia, un dialog activ între Voronin şi 

Putin, apoi cu Dmitri Medvedev. La nivel politic, se 

observă o mai mare deschidere din partea Rusiei faţă 

de autorităţile noastre, dar rezultatul final nu a fost 

atins. Autorităţile de la Chişinău insistă pe o soluţie 

de pachet a problemei transnistrene, ce implică 

retragerea trupelor ruse în schimbul păstrării 

neutralităţii, recunoaşterea proprietăţilor ruseşti, o 

autonomie largă pentru Transnistria, dar nu şi un 

drept de veto în viitorul Parlament. Toate aceste 

lucruri nu au susţinerea Moscovei pentru că o astfel 

de soluţie nu garantează Moscovei că R. Moldova va 

rămâne fidelă fratelui său din est. Neutralitatea 

înscrisă în Constituţie nu garantează că Moldova nu 

va renunţa într-o bună zi la ea, în funcţie de 

schimbările geopolitice din regiune. De aceea, Rusia 

a insistat ca neutralitatea să fie recunoscută pe plan 

internaţional anume de cei care o respectă. Într-un 

final, autorităţile au renunţat la acest obiectiv 

nerealist şi au decis că vor încerca să ofere Rusiei 

altfel de garanţii. Este încurajator că autorităţile nu 

s-au grăbit să ajungă la o înţelegere cu orice preţ cu 

Federaţia Rusă. De la autorităţi se aşteaptă acum să 

înţeleagă că reunificarea ţării poate avea loc pe 

măsură ce R. Moldova se va apropia tot mai mult de 

UE, va crea acele condiţii pentru a convinge 

cetăţenii noştri din Transnistria că R. Moldova 

prezintă mai multe beneficii pentru ei decât Rusia şi 

că aflarea în R. Moldova le oferă mai multe garanţii 

sociale şi economice. Dar acest lucru necesită o 

strategie treptată şi timp.  
 

Relaţiile cu Ucraina s-au răcit. Rămân nesoluţionate 

o serie de probleme care creează incomodităţi. Este 

vorba de Centrala electrică de la Novodnestrovsk, 

demarcarea hotarului pe unele sectoare, dorinţa R. 

Moldova de a crea puncte de control vamal comune 

pe frontiera transnistreană unde autorităţile 

ucrainene mai au rezerve ş.a. Încă nu este clară 

poziţia Ucrainei pentru prelungirea mandatului 

Misiunii EUBAM după 2009. Aici trebuie luată în 

considerare şi chestiunea GUAM, unde Ucraina se 

vede ca un partener important, un actor puternic 

regional, dar Moldova continuă să aibă o atitudine 

neclară. Nu a trecut fără consecinţe şi faptul că 

autorităţile de la Chişinău au ignorat planul 

preşedintelui Victor Iuşcenko de reglementare a 

conflictului transnistrean. Astfel, Ucraina s-a văzut 

în ultimul timp neglijată de către Chişinău, care a 

încercat să discute peste capul Kievului cu Moscova. 

Cred că în perioada următoare Chişinăul va trebui 

să-şi modifice tactica pentru că a discuta direct cu 

Rusia, neglijând factorul ucrainean, ne va aduce mai 

multe dezavantaje decât eventuale beneficii.  
În raport cu România, deşi au existat unele speranţe 

că, după vizita ministrului de externe Lazăr 

Comănescu, relaţiile se vor încălzi şi va începe o 

nouă perioadă de pragmatism, acest lucru nu s-a 

întâmplat. Şi nici nu se putea întâmpla pentru că 

există impedimente majore în interiorul acestui 

parteneriat nerealizat. Au fost discuţii şi consultări 

pentru deschiderea a două noi consulate româneşti, 

însă, din păcate, Chişinăul continuă să condiţioneze 

deschiderea acestora şi semnarea Convenţiei privind 

micul trafic la frontieră cu semnarea Acordului 

privind frontiera şi apoi a Tratatul de bază. Pentru 

relaţiile moldo-române este definitoriu faptul că 

există mai multe diferenţe de abordări. În timp ce 

Bucureştiul insistă pe ideea că sunt două state 

româneşti cu destine şi sisteme politice separate, 

Chişinăul insistă că sunt două state diferite din 

punctul de vedere al etnicităţii, al istoriei. În fond, 

insistă mai mult pe ceea ce ne desparte, decât pe 

ceea poate să ne unească. Autorităţile continuă să fie 

dominate de clişeele trecutului, de ideologia 

sovietică privind deosebirile dinte România şi 

Moldova. Atâta timp cât autorităţile se vor baza pe 

trecut şi mai puţin pe viitor, atâta timp va exista 

această neclaritate în relaţiile bilaterale, vor exista 

motive de supărare şi certuri fără substanţă.  

 

Eugenia Pogor: Cât de mult a avansat R. 

Moldova în 2008 pe calea integrării europene şi la 

ce ne putem aştepta în anul 2009?  

 

Victor Chirilă: Obiectivul anului a fost demararea 

negocierilor privind viitorul acord juridic cu UE, 
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care să înlocuiască actualul Acord de parteneriat şi 

cooperare. UE a început perioada de reflecţie, a fost 

elaborat mandatul, proiectul mandatului a fost deja 

aprobat, iar acum se află în atenţia statelor-membre 

ale UE. Dacă lucrurile vor merge bine, acest mandat 

ar urma să fie aprobat în luna februarie de statele-

membre. Dar au apărut mai multe probleme ce ţin de 

democraţia reală din R. Moldova. Se ştie că o 

condiţie obligatorie pentru demararea unor negocieri 

asupra noului acord este respectarea principiilor 

democratice, drepturilor şi libertăţilor omului. Se 

pare că există din ce în ce mai multe incertitudini la 

acest capitol în capitalele europene. Cazul PRO TV 

a trezit la realitate diplomaţii, care au înţeles că 

lucrurile se înrăutăţesc şi nicidecum nu se 

îmbunătăţesc în Moldova la capitolul libertatea 

presei. Este greu de prevăzut cum vor influenţa 

alegerile din 2009 apropierea R. Moldova de UE. 

Totul va depinde de configuraţia viitorului 

Parlament. Autorităţile insistă că integrarea 

europeană va rămâne acelaşi obiectiv important, 

dacă PCRM va deţine în continuare majoritatea. Nu 

este, însă, suficientă retorica, este nevoie ca vorbele 

să coincidă cu faptele. Se vede că de fiecare dată 

când ne apropiem de alegeri are loc o înrăutăţire a 

mediului democratic. Alegerile sunt de fapt acea 

foaie de turnesol care arată că autorităţile nu sunt 

sincere până la capăt când este vorba de integrarea 

europeană şi pun mai presus interesele lor de partid, 

de grup.  

 
În 2009, UE va trebui să ia o decizie privitor la 

mandatul de negocieri. Să sperăm că acesta va fi 

acordat Comisiei Europene pentru că urmează două 

preşedenţii ale UE care sunt mai aproape de R. 

Moldova – Cehia şi Suedia şi care ar trebui 

valorificate de noi. Să sperăm că negocierile vor 

începe până în vara anului 2009. Acestea ar putea să 

dureze mai puţin decât în cazul Ucrainei care le-a 

început în 2007 şi nu le-a finalizat încă, pentru că 

deja va fi o cale bătătorită. Acordul care va fi semnat 

cu Ucraina va servi exemplu şi pentru acordul cu 

Moldova, doar că noi vom avea ocazia să acceptăm 

anumite stipulări în acest acord, dar în linii generale, 

cadrul politici şi juridic va fi acelaşi: va fi un acord 

politic de asociere asemănător celor semnate de UE 

cu ţările din Balcanii de Vest. Acest acord se va 

referi mai mult la domenii precum economia, 

comerţul, justiţia, afacerile interne şi doar într-o 

mică parte la dialogul politic. Unicul lucru ce va 

lipsi va fi perspectiva clară de integrarea europeană, 

dar această perspectivă va urma să fie câştigată de 

noi prin reformele de acasă.  

 

7. În Problema Transnistreană Situaţia a 

Rămas cam Aceeaşi ca şi în Anii 

Precedenţi. Interviu cu Radu Vrabie, 

APE. Info-Prim Neo. 08.01.2009. 

 

Eugenia Pogor (IPN): La intersecţia dintre anii 

2008 - 2009 care marchează sfârşitul unei 

guvernări de 8 ani a PCRM, în ce punct în 

procesul de autoidentificare pe arena 

internaţională se află R. Moldova?  
 

Radu Vrabie: Cred că majoritatea au înţeles că 

UE este o realitate pe care nu o mai poţi neglija. 

Suntem tot mai mulţi atraşi, chiar fără să vrem, de 

acest pol pentru că este o putere economică şi 

politică deja consacrată în regiune. Ea va fi într-un 

viitor nu foarte îndepărtat şi o putere militară. Este 

un actor care ne oferă oportunităţi pentru a ne 

dezvolta, a ne moderniza ţara, dar aceste oportunităţi 

vor trebui să fie valorificate de noi. Cred că mulţi 

politicieni înţeleg că CSI-ul va trebui într-o bună zi 

abandonat, dar deocamdată încearcă să menajeze 

Rusia pentru a nu o supăra. Avem o elită politică ce 

se simte încă mai aproape de Rusia pentru că a fost 

educată în alte timpuri, psihologic îi este greu să 

renunţe la legătura amorfă care se numeşte CSI.  
Deci, suntem în proces de abandonare a CSI şi de 

apropiere tot mai multă de UE. Cred că suntem la o 

răscruce. Anul 2009 ar putea însemna o decizie. R. 

Moldova nu-şi mai poate permite să stea la această 

răscruce, ea va trebui să decidă, să-şi aleagă drumul.  

 

Eugenia Pogor: Cum a fost anul 2008 din punct 

de vedere al acţiunilor întreprinse în procesul de 

soluţionare a conflictului transnistrean? În 

general, se poate vorbi despre tendinţe pozitive sau 

negative?  
 

Radu Vrabie: Anul 2008 poate fi împărţit în două 

perioade: prima a durat de la începutul anului până 

în luna septembrie, perioada optimistă aş spune eu, 

şi cea de-a doua – din septembrie până la sfârşitul 

anului – una realistă. În prima perioadă au avut loc 

mai multe evenimente în urma cărora Chişinăul 

spera că va putea debloca situaţia din jurul 

conflictului transnistrean. Este vorba de o serie de 

evenimente precum: proclamarea independenţei 

Kosovo în februarie, audierile din Duma de Stat a 

Federaţiei Ruse, când Transnistria nu a fost pusă în 

acelaşi coş cu Abhazia şi Osetia de Sud, alegerile 

din Rusia, aşteptările Chişinăului precum că 
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Vladimir Putin ar dori să intre în istorie ca un 

pacificator şi înainte de plecarea sa va rezolva 

conflictul transnistrean, venirea noului preşedinte 

rus Dmitri Medvedev, întâlnirea după 7 ani a 

preşedintelui Vladimir Voronin şi liderul de la 

Tiraspol Igor Smirnov la 11 aprilie şi conflictul 

armat din Georgia. Chişinăul şi-a făcut speranţe că 

în urma acestor evenimente va reuşi să deblocheze 

cumva conflictul transnistrean. Însă, după întâlnirile 

separate pe care le-au avut Voronin şi Smirnov cu 

Medvedev, s-a înţeles că şi Tiraspolul, şi Moscova 

nu sunt dispuse să schimbe ceva în dosarul 

transnistrean. De aceea în perioada imediat 

următoare, s-a înţeles că toate speranţele s-au năruit. 

Smirnov a tergiversat întâlnirile cu Voronin, care 

erau una din condiţiile impuse de Rusia: întâlnirea în 

format 1+1, iar apoi 2+1. Ultima întâlnire care a 

avut loc la 24 decembrie a arătat că liderul de la 

Tiraspol este total dezinteresat de oricare 

soluţionare, lucru oarecum înţeles pentru poziţia 

Tiraspolului. Rusia, de asemenea, a dat dovadă că ar 

dori o schimbare a status quo-ului în problema 

transnistreană, doar dacă această schimbare va oferi 

Rusiei mai mult decât acum oferă Transnistria.  
Este destul de ambiguu cum poate fi interpretat anul. 

Pe de o parte, am avut anumite lucruri pozitive şi 

aici mă refer la implicarea Uniunii Europene. În 

2008, UE a fost mult mai prezentă în R. Moldova, în 

general, şi în problema transnistreană, în particular. 

Au fost mai multe măsuri active. Au avut loc două 

întâlniri, deşi nu foarte productive, dintre Voronin şi 

Smirnov. Pe de altă parte, situaţia a rămas cam 

aceiaşi ca şi în anii precedenţi, cu Tiraspolul şi Rusia 

care nu vor să schimbe ceva.  

 

Eugenia Pogor: Cum explicaţi faptul că 

soluţionarea conflictului până la finele anului, 

anunţată de către preşedintele Vladimir Voronin, 

nu a fost atinsă?  

 

Radu Vrabie: În principiu, toţi ne doream o 

rezolvare a conflictului transnistrean cât mai curând 

posibil. Însă, soluţia trebuie să fie una viabilă, să nu 

transforme R. Moldova într-un ostatec al acestei 

rezolvări sau să avem un Kozak-2. Or, acest lucru 

este imposibil astăzi: Rusia nu este dispusă să 

meargă la cedări şi să ofere o soluţionare pe care şi-o 

doreşte Moldova, cu toate cedările pe care le-a făcut 

R. Moldova în dosarul transnistrean. De aceea, a fost 

destul de greu să credem că până la finele anului 

vom reuşi să obţinem o soluţionare. Aceasta era, 

practic, imposibilă şi nu a avut loc, în condiţiile în 

care unul dintre actorii principali, Rusia, era 

împotrivă.  

 

Eugenia Pogor: La intersecţia dintre anii 2008 - 

2009, la ce etapă de soluţionare se află dosarul 

transnistrean, comparativ cu toată perioada lui de 

existenţă?  

 

Radu Vrabie: Suntem într-o perioadă de impas pe 

plan politic, mai ales acum după întâlnirea Voronin-

Smirnov. Orice format de negocieri, în afară de 5+2, 

este inacceptabil pentru R. Moldova, pentru că o 

soluţie în afara acestuia ar fi una proastă pentru noi. 

Ceea ce ne trebuie nouă acum este ca să pregătim 

terenul pentru o rezolvare în termen mediu. În acest 

context sunt două căi de urmat. Prima eu aş numi-o 

„Integrarea europeană – o şansă pentru 

reglementarea transnistreană”. Adică, dacă noi vom 

reuşi să implementăm reformele propuse de UE, să 

devenim o ţară atractivă, credibilă şi previzibilă 

pentru UE, interesul UE pentru R. Moldova va 

creşte. Implicarea cât mai profundă a UE ne va da o 

şansă să rezolvăm acest conflict. Al doilea lucru 

important este să nu facem greşeli. Fiecare greşeală 

pe plan intern este preluată de administraţia de la 

Tiraspol, care încearcă să demonstreze pe această 

bază populaţiei de acolo că R. Moldova este un stat 

falimentar, fără viitor. De aceea, dacă vom evita 

aceste greşeli şi vom lucra şi cu populaţia din 

regiune, avem o şansă să obţinem un rezultat într-un 

termen mediu. 

 

Eugenia Pogor: La ne putem aştepta la acest 

capitol în anul 2009, an electoral?  

 

Radu Vrabie: Indiferent care vor fi rezultatele 

alegerilor, este clar că, cel puţin prima jumătate a 

anului, leadership-ul politic din R. Moldova va fi 

ocupat cu alte chestiuni şi nu va acorda o atenţie atât 

de mare conflictului transnistrean. De aceea, nu cred 

că prima jumătate a anului va fi una productivă în 

dosarul transnistrean, în ciuda întâlnirii dintre 

Voronin şi Smirnov, dacă ea va avea loc în luna 

martie. În a doua jumătate, deja totul va depinde de 

ce oameni vor fi la guvernare şi strategia pe care o 

vor alege. Totuşi, nu cred că dosarul transnistrean va 

dispărea de pe agenda politică a R. Moldova. El va 

continua să fie foarte important şi sperăm că vom 

avea o deblocare, însă ea trebuie să fie făcută 

transparent, în colaborare cu toţi partenerii noştri, cu 

Bruxelles-ul, Kievul, Bucureştiul, Washingtonul, în 
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aşa fel ca să avem un suport al partenerilor noştri 

externi.  

 

8. Interviu cu Oazu Nantoi, Director 

programe IPP, Despre Întâlnirea 

Voronin-Smirnov din 24 Decembrie 

2008. Jurnaltv.md. Transcris APE. 

26.12.2008 

Moderator: Ce schimbări aduce această 

întrevedere şi cât de rezultative pot fi asemenea 

întâlniri acum, înainte de alegeri? 

Oazu Nantoi: Această întâlnire reconstituie o 

continuare a teatrului absurdului sub denumirea 

„Soluţionarea conflictului transnistrean”, care ni-l 

prezintă Vladimir Voronin din momentul venirii sale 

la putere în 2001. Deoarece, dacă monitorizezi atent 

evoluţia problemei transnistrene pe parcursul acestor 

opt ani, vedem, în primul rând, că în 2001 Vladimir 

Voronin a venit la putere fiind ferm convins, cum că 

conflictul transnistrean a fost provocat de 

naţionaliştii de la Chişinău şi prin nişte cedări 

masive, generoase în faţa regimului de la Tiraspol 

problema se rezolvă. La 16 mai 2001 el s-a dus la 

Tiraspol şi a semnat cinci documente cu aceste 

cedări inimaginabile, pentru care în orice ţară, în 

orice stat de drept, el a doua zi s-ar fi ales cu 

„impeachment”. Inclusiv aceste documente prevăd 

examinarea posibilităţii de plată a recompensei din 

partea Republicii Moldova pentru agresiunea din 

1992. 

 Moderator: Prin care fapt se recunoaşte Republica 

Moldova - ţară agresorie? 

 Oazu Nantoi: El, în calitate de şef de stat, a 

recunoscut. După aceasta, au trecut vreo două luni şi 

ceva s-a întâmplat în relaţiile Voronin - Smirnov, şi 

Vladimir Voronin a declarat că Igor Smirnov este un 

bandit, şi el nicicând nu se va aşeza la masa de 

negocieri cu o asemenea persoană. Fiind o persoană 

modelată în trecutul sovietic, el ştie că toate 

problemele se rezolvă la Kremlin, la Moscova. În 

urma acestei atitudini a apărut memorandumul 

Cozac în 2003. Deci, numai graţie intervenţiei 

active, agresive a occidentului a fost oprită mâna lui 

Voronin, care era gata să semneze acest document 

de lichidare a statalităţii Republicii Moldova. După 

aceasta a urmat o fază de răcire a relaţiilor dintre 

Voronin şi Putin, şi în urma eforturilor disperate a 

administraţiei de la Chişinău, această comunicare a 

fost restabilită în 2006, direct între Vladimir Putin şi 

Vladimir Voronin. Şi a apărut iarăşi această idee a 

„înţelegerii în pachet” între Chişinău şi Moscova. 

Această „înţelegere în pachet” presupune, pe de o 

parte, recunoaşterea intereselor Federaţiei Ruse, 

inclusiv dreptul de la proprietate asupra obiectivelor 

privatizate ilegal pe malul stâng al Nistrului, şi în 

schimb, Rusia, chipurile, ar trebui să-şi lichideze 

prezenţa militară, şi să ne ofere nouă posibilitatea să 

integrăm Transnistria, în baza unui statut juridic 

special. Această politică, să spunem aşa, punctul 

culminant a avut loc la 22 iunie 2007, când a avut 

loc o întrevedere timp de 3 ore între Vladimir 

Voronin şi Vladimir Putin. Eu eram sceptic din start, 

deoarece nu exista nici un motiv să crezi că Rusia va 

renunţa la politica ei, dar  oricum, încercarea vină n-

are. Dar după această întrevedere a devenit clar că 

Rusia nu a acceptat o asemenea abordare. Ceea ce 

noi avem azi este inclusiv întrevederea din 24 

decembrie, este mimarea disperată din partea lui 

Voronin a unei continuităţi a eforturilor de 

soluţionare a conflictului transnistrean, cu toate că 

este absolut clar că nu va avea loc nici un fel de 

soluţionare în timpul apropiat. Este absolut clar că 

Vladimir Voronin timp de 8 ani n-a reuşit să 

găsească o abordare corectă a acestei probleme. Şi 

deoarece în Republica Moldova nu există tradiţii ca 

un politician, care nu reuşeşte să rezolve o problemă, 

să se prezinte în faţa societăţii şi să recunoască că a 

greşit şi să demisioneze. Deci el continuă să mimeze 

acest proces numai de dragul păstrării acestui mit 

până la alegeri. 

 Moderator: Această mimare despre care vorbiţi 

are conotaţii electorale, vrea preşedintele să obţină 

capital politic, să spună că uite: mai daţi-mi puţin 

răgaz, că eu la următorul mandat, cu siguranţă, 

rezolv problema transnistreană? 

 Oazu Nantoi: Nu, următorul mandat nu poate fi. 

Probabil el nu vrea să acumuleze capital politic, el 

vrea să păstreze acel capital politic, care şi l-a creat. 

Acel capital politic virtual în lipsa unei soluţii reale a 

acestei probleme, care l-a creat prin mass-media 

cenzurată, prin politica de spălare a creierului pe 

care destul de eficient o promovează Partidul 

Comuniştilor în frunte cu Vladimir Voronin.  

Moderator: Dar această întâlnire, modul zeflemitor 

în care a decurs ea, îl avantajează sau nu, din 

punct de vedere electoral, pe preşedintele Vladimir 

Voronin? 
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Oazu Nantoi: Vreau să pun punct pe un moment, 

cred că important. În urma întrevederilor cu Igor 

Smirnov nu poate apărea nici o soluţie pozitivă 

pentru Republica Moldova. Aceste întrevederi sunt 

lipsite de sens. Aceste întrevederi numai 

demonstrează că Rusia a respins acea „înţelegere în 

pachet” între Chişinău şi Moscova, nu între Chişinău 

şi Igor Smirnov, ci Chişinău şi Moscova, aceasta 

este soluţia şi expresia. Şi Voronin, din disperare, 

încearcă să mimeze acest dialog, pentru, repet, a 

păstra anume aceste unei posibile soluţionări a 

conflictului transnistrean cu condiţia păstrării 

comuniştilor la putere. 

Moderator: E puţin ciudată chestia asta. Pe de o 

parte, au fost mai multe tentative de a organiza 

această întâlnire, tentative eşuate de a organiza 

întâlnirea Voronin – Smirnov. Iată că într-un final 

această întâlnire are loc, dar se ştie de ce a avut 

loc, pentru că cu siguranţă a dorit-o Moscova. 

Întrebarea mea este: De ce Moscova nu a dorit ca 

această întâlnire să aibă şi nişte rezultate 

palpabile? 

 Oazu Nantoi: Deoarece, dacă luăm şi urmărim 

atent acţiunile Rusiei din 1992 până în prezent, 

concluzia poate fi numai şi numai una: interesele 

geopolitice ale Federaţiei Ruse, aşa cum le vede ea, 

în cazul Republicii Moldova sunt incompatibile cu 

integritatea teritorială şi suveranitatea Republicii 

Moldova. Şi dacă noi urmărim, repet, acţiunile 

Rusiei. Noi vedem că Rusia nu doreşte soluţionarea 

conflictului şi marioneta rusească de la Tiraspol nu 

primeşte ordin, cum a fost în cazul memorandumului 

Cozac – „Semnează”! Memorandumul Cozac este 

un model, este o reflecţie foarte clară a viziunii 

Rusiei cum ar trebui să fie soluţionat conflictul 

transnistrean: un pseudo-stat neviabil, 

nefuncţionabil,  manipulat totalmente din exterior şi 

cu prezenţa militară rusească garantată. Iată cum 

înţelege Rusia aşa-zisa soluţionare a conflictului. 

Mie, ca cetăţean al Republicii Moldova, aşa 

soluţionare nu-mi convine. Şi atunci când vorbim 

despre soluţionarea conflictului transnistrean, bine ar 

fi, din start, să clarificăm ce subînţelegem sub 

noţiunea de „soluţionare a conflictului”. Eu consider 

că aceasta trebuie să fie un stat unitar, viabil, 

descentralizat, democratic în cadrul căruia aşa-zisa 

Transnistria nu trebuie să aibă nici un statut juridic 

special. Alta este că noi avem nevoie de o fază de 

tranziţie, pentru ca populaţia din stânga Nistrului să 

se adapteze la unele realităţi şi să demontăm nişte 

stereotipuri negative care sunt moştenite din trecut. 

Alta este că aceste stereotipuri negative le avem 

destule aici pe malul drept al Nistrului şi însăşi 

guvernarea comunistă este o confirmare a acestui 

fapt. 

Moderator:  Agenţiile de presă au extras ca 

singurul rezultat al acestei întâlniri - 

consimţământul lui Voronin şi Smirnov de a 

continua „consultările” - aşa le-au numit ei în 

problema transnistreană. Deci nu le-au numit 

„negocieri” în formatul 2+1, adică fără Statele 

Unite, Uniunea Europeană, OSCE. Această 

iniţiativă s-a născut, ştim noi, în timpul întâlnirii 

Medvediev–Smirnov. Atunci s-a anunţat prima 

dată dorinţa Moscovei de a continua discuţiile în 

problema transnistreană, anume în formatul 2+1. 

Cât de real vi se pare pericolul ca aceste consultări 

moldo – ruso - transnistrene să înlocuiască, de 

fapt, mecanismul lărgit de negocieri? 

 Oazu Nantoi: Eu cred că aceste consultări nu pot 

înlocui negocierile. Alta este că vreau să spun încă 

un  lucru destul de radical: conflictul transnistrean 

nu se rezolvă prin negocieri; conflictul transnistrean 

poate fi rezolvat numai şi numai în baza aplicării 

coerente, ferme a unui pachet de acţiuni. Negocierile 

noi le auzim din 1992, iar situaţia numai se 

agravează, în sensul cela că în stânga Nistrului a 

apărut o generaţie care nu ştie ce înseamnă să trăieşti 

în Republica Moldova. Iar pentru mine, ca pentru 

expert, mult mai grave au fost rezultatele vizitei lui 

Vladimir Putin din 14 noiembrie la Chişinău. După 

întrevederea lui Vladimir Putin cu Zinaida Greceanîi 

au fost semnate patru documente, inclusiv un 

document, care presupune conectarea generatoarelor 

electrice în regim radial cu reţeaua electrică din 

România, pentru sporirea volumului de energie 

electrică livrată în România de la Cuciurgan. Prin 

semnarea acestui acord, guvernul Republicii 

Moldova, violând Legislaţia Republicii Moldova, 

Constituţia şi tot ce doriţi, recunoaşte privatizarea 

ilegală a Centralei Termoelectrice de la Cuciurgan 

de către Inter RAO UES, campanie rusească, prin 

oferirea licenţei Centralei Termoelectrice de la 

Cuciurgan. Guvernul Republicii Moldova face 

acelaşi lucru. Şi mai este încă un lucru foarte neaoş: 

energia electrică de la Centrala Electrică de la 

Cuciurgan este livrată în România nu direct, nu în 

baza unui contract direct, ci acolo este interpusă o 

firmă înregistrată exact în perioada ceea, când 

Vladimir Voronin discuta cu Vladimir Putin la 22 
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iunie 2007 la Moscova, dar a fost înregistrată undeva 

pe insulele Virginiei, într-o zonă „off shore” şi 

această firmă interpusă percepe de cinci ori mai mult 

comisionul pentru transportarea energiei electrice în 

România. Şi eu nu ştiu cine sunt persoanele juridice 

sau fizice care au fondat această firmă. Eu nu ştiu 

cine percepe aceşti bani în baza acestei încălcări 

flagrante a Legislaţiei Republicii Moldova. Şi acest 

comportament al Guvernului Republicii Moldova 

categoric contravine principiilor puse la baza aşa-

zisei „înţelegeri în pachet”: dintâi soluţionarea 

politică a conflictului, şi apoi recunoaşterea 

proprietăţii Federaţiei Ruse. Nu, Guvernul 

Republicii Moldova deja a cedat totul, deja nu este 

vorba de soluţionarea conflictului transnistrean, deja 

a recunoscut indirect această privatizare ilegală, şi 

împreună fac bani, inclusiv bănişori murdari cineva 

obţine în urma acestor documente, semnate de 

oficialii moldoveni.  

 Moderator: Interesantă teză aţi exprimat. Eu cred 

că jurnaliştii de investigaţie au un subiect bun, 

legat de ceea ce aţi spus. Eu vreau să revin puţin la 

subiectul pe care ne-am propus să îl discutăm şi să 

ne referim puţin la cele 8 documente, sau proiecte 

de documente, pe care preşedintele se laudă şi se 

mândreşte că i le-a înmânat liderului de la 

Tiraspol.  

Oazu Nantoi: Aceasta este tipic pentru teatrul 

absurdului moldovenesc. Criminalul de stat, Igor 

Smirnov, ştie ce a elaborat partea moldovenească, 

iar noi, în calitate de cetăţeni ai Republicii Moldova, 

nu ştim care sunt aceste proiecte de documente şi ce 

ne este pregătit nouă. 

 Moderator: Întrebarea mea era dacă credeţi că 

aceste documente pot mişca cumva aceste discuţii 

din punctul mort în care se află? 

Oazu Nantoi: Eu nu am nici un motiv să renunţ la 

părerea mea, cum că soluţionarea conflictului 

transnistrean necesită acţiuni. Dacă, în baza unor 

documente, inclusiv în ceea ce priveşte grupurile 

celea de experţi, se va reuşi pătrunderea în 

Transnistria cu nişte proiecte-gen (repararea şi 

construcţia drumurilor, proiecte umanitare, nişte 

proiecte din domeniul social-economic),  în situaţia 

când regimul din stânga Nistrului este fragil şi 

erodat din interior, când lumea fuge mult mai masiv 

din Tansnistria decât pe malul drept al Nistrului, 

când lumea este obosită, lumea îşi dă seama că 

această pretinsă statalitate a devenit o capcană 

pentru ei – aceste acţiuni ar putea contribui la 

erodarea acestui regim şi mai mult din interior. Alta 

este că din momentul când pe malul drept al 

Nistrului nu există o democraţie funcţională, nu 

există un stat de drept funcţional, nu există un dialog 

deschis între putere şi societate - malul drept nu este 

în stare să profite de această erodare a regimului din 

stânga Nistrului din interior. Aceasta este o realitate 

tristă. 

 Moderator: În unul din cele 8 proiecte, 

preşedintele Voronin se referă la demilitarizarea, 

dezarmarea şi reabilitarea socială a militarilor. Nu 

ştim foarte multe despre conţinutul acestui 

document, aşa cum aţi spus şi Dvs. Cum poate fi 

real demilitarizată şi dezarmată regiunea 

transnistreană? 

Oazu Nantoi: Aţi formulat întrebarea-cheie, anume 

această întrebare „cum?”, deoarece foarte multă 

lume este generoasă la capitolul unor modele de 

soluţionare a conflictului transnistrean. În anul 2002, 

când toată lumea era buimăcită de ideile de 

federalizare, a venit şi la mine un tânăr: „Dle Nantoi, 

am şi eu un proiect de federalizare.” Eu  m-am 

zborşit la el :”Ştii ce, iată acolo este Tiraspolul, 

acolo şede Igor Smirnov. Du-te la el şi cere-i avizul. 

Dacă semnează – vino la mine, dacă nu – împuşcă-l 

şi vino la mine, apoi discutăm despre  federalizare.” 

Întrebarea-cheie este „cum?”, în situaţia când 

Federaţia Rusă întreţine acest regim, când Federaţia 

Rusă, prin intermediul Transnistriei, realizează nişte 

scheme evident ilegale de îmbogăţire a unor 

persoane, aceasta se referă şi la uzina Metalurgică de 

la Râbniţa, unde persoana din GAZPROM, Alexei 

Osmanov este unul din co-proprietari, etc. În situaţia 

când Federaţia Rusă nu vrea să-şi evacueze prezenţa 

militară, fie şi simbolic, îmi dau seama că acei 

militari nu prezintă un pericol real, să spunem aşa, 

aici totuşi nu e cazul Georgiei. Dar mai ales dacă 

Vladimir Putin şi cu Vladimir Voronin realizează 

nişte proiecte de ordin… deci banii iubesc tăcerea. 

Aceste idei de demilitarizare, de dezarmare rămân 

numai la capitolul unui „bluff” informaţional, care 

lansează guvernarea pentru a mima activităţi în 

domeniul soluţionării conflictului transnistrean. 

Dacă nu greşesc, la 27 aprilie 2005, OSCE a propus 

un document de demilitarizare a Republicii Moldova 

pe ambele maluri ale Nistrului. Dar acest document 

nu răspunde la întrebarea ceea pe care aţi formulat-o 

– „cum?” 
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 Moderator: Dl Voronin a anunţat că i-a prezentat 

lui Smirnov răspunsul Chişinăului la proiectul 

„Tratatul de prietenie dintre Transnistria şi 

Moldova” propus de liderul transnistrean la 

întâlnirea precedentă a lor. Nu a spus însă nimic 

despre conţinutul acestui răspuns formulat de 

Chişinău. Şi întrebarea mea este dacă putem 

măcar să intuim acest răspuns ce conţine? 

Oazu Nantoi: Eu nu cred că acest răspuns poate fi 

formulat în termeni cenzuraţi, adică necenzuraţi. 

Alta este că eu revin la ideea mea că, spre regret, 

Vladimir Voronin nu are tăria de caracter, un 

background, cum spune moldoveanul, moral, ca să 

recunoască că a suferit eşec. Timp de opt ani 

prostind lumea cu promisiunea că el va soluţiona 

conflictul transnistrean, nu se pocăieşte în faţa 

poporului şi nu dimisionează. Iarăşi vom fi prostiţi 

cu bombonele comuniste, că iată-iată ei consolidează 

statalitatea. 

 Moderator: Faptul că jurnaliştii s-au bucurat de 

acces larg la această întâlnire, în comparaţie cu 

celelalte, sau cu cealaltă, vi se pare relevant? 

Oazu Nantoi: Aceasta face parte din scenariul de 

umilire al lui Vladimir Voronin, realizat cu succes 

de Igor Smirnov. 

 Moderator: Dar, Igor Smirnov îl umileşte pe 

Vladimir Voronin cu acordul Moscovei, sau aşa îi 

place lui?  

 Oazu Nantoi: Eu cred că aici Moscova îi oferă 

mână liberă. 

 Moderator: Acum e clar că planul preşedintelui 

Voronin, pe care noi nu l-am văzut, sau 

promisiunea lui Vladimir Voronin că va rezolva 

problema transnistreană până la alegerile din anul 

2009 a eşuat clar. Credeţi că alegătorii îl vor taxa 

pentru nerespectarea acestei promisiuni? 

 Oazu Nantoi: Astăzi aţi pregătit întrebări bune, în 

sensul cela că aţi atins o notă tristă, un moment trist 

în realităţile noastre, şi anume: problema reîntregirii 

ţării, problema soluţionării conflictului transnistrean 

nu este una prioritară pentru societatea 

moldovenească. Eu am posibilitatea de a comunica 

cu oameni din diferite părţi ale Republicii Moldova, 

pe ambele maluri ale Nistrului. Oamenii, în primul 

rând, sunt orientaţi spre problemele de ordin social-

economic: sărăcia, pensiile, preţurile galopante, 

tarifele, etc. Spre regret, în societatea 

moldovenească, dacă putem utiliza acest termen, nu 

există conştientizarea faptului că fără soluţionarea 

conflictului transnistrean e puţin probabil că o să 

avem o bunăstare aici, pe malul drept, deoarece 

Transnistria este un mecanism de evaziune fiscală, 

de contrabandă şi de spălare a banilor. Şi fără 

soluţionarea conflictului transnistrean nici nu prea 

are nevoie de noi Europa, unde noi, chipurile, dorim 

să ajungem.  

http://www.ape.md/print.php?l=ro&idc=153&id=48

6  

III. SINTEZE AUDIO DE POLITICĂ 

EXTERNĂ 

1. Sinteze şi Dezbateri de Politică Externă. 

APE. 23.01.2009. 
 Ministrul român de externe, Cristian 

Diaconescu, în vizită la Chişinău, reafirmă 

susţinerea Bucureştiului pentru integrarea 

europeană a Republicii Moldova. Ministrul 

moldovean de externe, Andrei Stratan, salută 

acest sprijin, dar declară că Republica 

Moldova nu are nevoie de avocat în relaţiile 

cu Bruxelles-ul. Şi lecţiile de învăţat de pe 

urma crizei gazelor, în viziunea lui Vladimir 

Socor, Grigorii Prepelitsa şi Iulian Chifu. 

http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc

=209&id=518  

 

2. Analistul Politic de la Bucureşti Iulian 

Chifu în Dialog cu Andrei Popov despre 

Criza Gazelor şi Lecţiile Acesteia 

pentru Moldova. APE. 22.01.2009. 
 http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc

=153&id=499 

 

3. Analistul Politic de la Kiev Grigori 

Perepelitsa în Dialog cu Lina Grâu 

despre Criza Gazelor şi Consecinţele 

sale. 22.01.2009. APE. 
http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc

=153&id=500 

 

4. James Sherr în dialog cu Andrei Popov 

despre Criza Gazelor şi Lecţiile 

Acesteia pentru Uniunea Europeană şi 

Moldova. 22.01.2009. APE.  
 http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc

=153&id=509  
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5. Vizita Ministrului de Externe Român 

Diaconescu la Chişinău. Interviu cu 

Nicu Popescu (Consiliul European 

pentru Relaţii Externe, Londra). APE. 

22.01.2009.  
 http://www.ape.md/doc.php?l=ro&idc=239&i

d=515  

 

6. Conferinţa de Presă Susţinută de 

Ministrul moldovean de Externe Andrei 

Stratan şi Ministrul român de Externe 

Cristian Diaconescu la Chişinău. 

22.01.2009.  
 http://www.ape.md/mediaview.php?l=ro&idc

=239&id=501  
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